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Редакционен коментар

Има лИ пИлОТ В 
СамОлЕТа?!?

Дара Христова

Според новите промени в данъчните 
закони всеки, който продава цигари, трябва 
да бъде регистриран по ДДС. Който не спа-
зи разпоредбите, го чакат тежки санкции. 
Търговците имат срок да го направят до 1 
април 2010 година. Звучи някак познато, 
нали? Само преди една година, точно по 
това време, правителството на БСП, НДСВ 
и ДПС решително и неумолимо въведе по-
добно задължение за търговците на цигари... 
И около месец по-късно, когато коректните 
фирми започнаха да подават заявленията си 
за регистрация в НАП... го отмени! С което 
предизвика истински хаос, както за данъчна-
та администрация, така и за търговците. Не 
стана ясно дали причината е в лобистко вли-
яние, или във факта, че едно такова задълже-
ние би било пагубно за малките магазинчета 
и павильончета, които едва ли имат годишен 
оборот от  50 000 лева. Мотивите на ГЕРБ 
също не са много ясни, въпреки това обаче 
текстовете от Закона за акцизите и данъчни-
те складове бяха окончателно приети...

Няма как да не отбележим, че при но-
вото правителство всичко е предпоследно. 
Депутатите поискаха да вдигнат акциза на 
ракията. На всичкото отгоре посмяха да 
премахнат данъчното облекчение за млади 
семейства с ипотечни кредити. Нищо, чо-
вешко е да се греши, даже и ако си народен 
представител... По този повод лично преми-
ерът Бойко Борисов долетя в парламента, 
за да оправи „недоразумението“ и да строи 
редиците. Нищо, че малко закъсня... След 
визитата на високо ниво стана ясно, че пре-
ференциите за новобрачните двойки все пак 
ще бъдат въведени, макар и в преходните 
и заключителни разпоредби на Закона за 
държавния бюджет, а косвеният налог за ра-
кийката няма да се променя. Ей така работи 
българският парламент! Хубаво е да се знае 
кой, кога и защо дърпа конците. Обаче няма 
да е лошо тия експерименти да не са на гър-
ба на данъкоплатците...Защото всяка стъпка 
накриво относно данъчното законодател-
ство може да бъде пагубна. Един премиер 
би трябвало да е наясно поне с това, когато 
се намесва във взимането на важни фискал-
ни решения!

Специално предложение
нОВИ РЕшЕнИя за малкИТЕ И СРЕДнИ пРЕДпРИяТИя 

ОТ Hewlett-Packard 

Стартъп на броя
CAMGOS TRACKING - ОнлаЙн пРОСлЕДяВанЕ на аВТОмОБИлИ

Технологичната компания HP представи два 
персонални компютъра с нов монитор, сървър и 
мрежови суич.

* Серията персонални компютри HP Pro 
3010/3015 Business Desktop предлагат на малкия 
и среден бизнес стабилна основа, която лесно да 
адаптират към своите постоянно променящи се 
бизнес нужди.

* Пакетът от HP Thin Clients и Microsoft 
Small Business Server Solution прави IT възмож-
ностите на големите предприятия достъпни за 
собствениците на малкия и среден бизнес, вклю-
чително: електронна поща, достъп до интернет, 
отдалечен достъп, споделяне на файлове, печат 
в мрежа, бизнес приложения, съхраняване на 
информацията и поддръжка на мобилни устрой-
ства.

* LCD монитор HP Compaq LE1711 пред-
лага по-ниска консумация на електроенергия, ко-
ето води до намаляване на разходите и вредното 
влияние върху околната среда.

* Серията HP ProCurve 2520 Switch е раз-
работена за малкия и среден бизнес и дава въз-
можност за използването му за пренос на видео и 
глас, и безжични решения.

* HP ProLiant ML110 и DL120 G6 сървърите 
са с производителност, сравнима с машините от 
висок клас, и с много атрактивна цена за малкия 
и среден бизнес.

* Новите и подобрени сторидж решения 
(HP StorageWorks D2D Backup System и HP 
LeftHand P4000 SAN Solution) позволяват на 
клиентите да намаляват разходите и да увеличат 
продуктивността си.

За да помогне на малките и средни предприя-
тия да оптимизират своите ресурси, НР предлага 
още: 

* HP Smart 65CW AC Travel Adapter. На 
размери по-малък от 2,50 см. на ширина, адап-
тера включва USB порт позволяващ едновре-
менното зареждане на две устройства от един 
източник.

* комплект от Virtualisation Smart Bundles 
за Hyper-V built на HP ProLiant, StorageWorks, и 
ProCurve продукти, заедно с Microsoft Windows 
Server 2008 R2. 

* HP SimpleSave. Вече достъпни и за бизнес 
клиенти софтуера за управление на твърди ди-
скове SimpleSave, може автоматично да намери и 
съхрани данните на персоналния компютър.

КамгосТракинг е онлайн платформа за проследяване и мониторинг на 
вашите моторни превозни средтсва. С нейна помощ Вие можете по всяко 
време и от всеки прозволен компютър с Интернет връзка да видите акту-
алната позиция на дадено МПС, да прегледате изминатия път, както и да 
извадите пътен лист за призволен период. Пътният лист включва времето 
на престой и движение, изразходваното гориво, зареденото гориво, както 
и адресите в и извън България, където е спирало МПС-то. Към пътния лист 
е приложена и статистика за целия избран период, както и графики за ско-
ростта, горивото и допълнителните сензори (за температура, тегло и др.), 
ако такива са поставени. Статистиките и пътният лист могат да се записват 
в PDF и Excel формат, ако е необходимо. Системата предлага няколко вида 
подробни дигитални карти за целия свят в 2D и 3D. Друго предимство на 
системата е възможността да се очертават географски зони с произволна 
форма върху картите само с няколко клика на мишката. Когато МПС-то 

влезе или напусне дадена зона, определени от Вас лица ще получат не-
забавно SMS и имейл, уведомяващ ги за това събитие. За повишаване на 
сигурността при превоза на пътници и товари платформата предлага и въз-
можност за поставяне на паник бутон и допълнителни измервателни сен-
зори. Когато паник бутонът бъде натиснат, определените от Вас лица ще 
получат SMS и имейл, съдържащ часа и най-близкия адрес с разстоянието 
и посоката до него в момента на активиране на сигнала. При получаване 
на стойности от поставените сензори извън предварително дефинирани-
те допустими граници, определените от Вас лица ще получат незабавно 
уведомление за това чрез SMS и имейл. Платформата предлага и други 
възможности като поставяне на снимка на шофьора, изпращане на SMS до 
водача директно от системата, както и много други. КамгосТракинг е из-
цяло на български език, много лесен за употреба и може да се употребява 
само с мишката на Вашия компютър.

продуктите на компанията могат да придвижват бизнеса 
напред в периода на възстановяване на икономиката.

мисъл на броя: „Бизнесът е най-увлекателната игра, в която максимум хазарт се съчетава с минимум правила.“             Бил Гейтс

http://www.newbusiness.bg
http://welcome.hp.com/country/bg/bg/welcome.html
http://www.kamgos.bg
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Календар на управителя

До 10 декември: 
закон за данъците върху доходите на физическите лица (зДДФл)
 Внасяне от работодателя или възложителя на авансовия данък, удържан през месец ноември за доходи 
от трудови правоотношения и за доходи от друга стопанска дейност по чл. 29 от ЗДДФЛ. 
 Подаване на декларация по ЗКПО за данъка върху хазартната дейност от лотарии, томболи и числови 
лотарийни игри Бинго и Кено.

До 14 декември: 
закон за данъка върху добавената стойност (зДДС)
 Подаване на справка-декларация по ЗДДС, ведно с отчетни регистри и магнитен носител и внасяне 
на дължимия ДДС за данъчния период - месец ноември. 
 Подаване на VIES-декларация от регистрирано лице, което е извършило вътреобщностни доставки или 
доставки като посредник в тристранна операция за данъчния период – месец ноември.

До 15 декември: 
закон за корпоративното подоходно облагане (зкпО)
 Месечните авансови вноски за декември за корпоративния данък по Закона за корпоративното подо-
ходно облагане. 
 Внасяне на данъка върху приходите за месец ноември от бюджетните предприятия. 
 Внасяне на данъка върху разходите по ЗКПО за месец ноември: представителни разходи, свързани с 
дейността; социалните разходи, предоставени в натура; разходите, свързани с експлоатация на превозни 
средства, когато с тях се осъществява управленска дейност.
 Внасяне на алтернативен данък по чл.226, чл.234 и чл.241 от ЗКПО върху приходите от помощни и спомагателни дейности по смисъла на Закона 
за хазарта, начислени през месец ноември.
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кОДЕкС за СОцИалнО ОСИгуРяВанЕ
10 декември
 Внасяне на дължимите авансови вноски за държавно обществено осигуряване и допълнително задължително пенсионно осигуряване от само-
осигуряващите се лица за Ноември 2009 г. 
 Внасяне от възложителя на дължимите за Ноември 2009 г. осигурителни вноски за държавно обществено осигуряване и допълнително задължи-
телно пенсионно осигуряване за лицата, които работят без трудови правоотношения 

наРЕДБа за ОБщЕСТВЕнО ОСИгуРяВанЕ на СамООСИгуРяВащИТЕ СЕ лИца И БългаР-
СкИТЕ гРажДанИ на РаБОТа В чужБИна
10 декември
 Внасяне от изпращащата организация на отнасящите се за месец Ноември 2009 г. осигурителни вноски за държавно обществено осигуряване 
и допълнително задължително пенсионно осигуряване за българските граждани, работещи в чужбина по трудови или служебни правоотношения с 
български осигурител, които подлежат на задължително осигуряване по българското законодателство
 Внасяне от работодателя на отнасящите се за месец Ноември 2009 г. осигурителни вноски за фонд „Пенсии” и допълнително задължително 
пенсионно осигуряване за изпратените за участие в международни мисии по реда на Закона на министерството на вътрешните работи
 Внасяне на отнасящите се за месец Ноември 2009 г. осигурителни вноски за избралите да се осигуряват за фонд „Пенсии”:
- лица, изпратени на работа в чужбина от български посредник;
- лица, работещи в международни органи или организации със съгласието на компетентните български държавни органи. 
 Внасяне от изпращащото ведомство на отнасящите се за месец ноември 2009 г. осигурителни вноски за фонд „Пенсии” и допълнително задъл-
жително пенсионно осигуряване за съпругите/съпрузите на дългосрочно командировани служители в дипломатически служби по време на задгра-
ничния им мандат.

закОн за зДРаВнОТО ОСИгуРяВанЕ
10 декември
 Внасяне на авансово дължимите здравноосигурителни вноски от самоосигуряващите се лица за Ноември 2009 г.  
 Внасяне от възложителя на дължимите за Ноември 2009 г. здравноосигурителни вноски за лицата, които работят без трудови правоотношения
 Внасяне на здравноосигурителни вноски от самоосигуряващите се лица, които през Ноември 2009 г. са били във временна неработоспособност 
поради болест, бременност и раждане и отглеждане на малко дете 
 Внасяне на здравноосигурителните вноски от лицата, които през Ноември 2009 г. са подлежали на осигуряване по реда на чл. 40, ал. 5 от Закона 
за здравното осигуряване (лица, които не са били осигурени на основание чл. 40, ал. 1, 2 или 3 от закона)
 Внасяне на здравноосигурителните вноски за месец Ноември 2009 г. за служителите на Българската православна църква и други нормативно 
признати вероизповедания, които не получават възнаграждения за извършвана дейност

наРЕДБа № н – 8 ОТ 29 ДЕкЕмВРИ 2005 г. 
10 декември
 Подаване на декларация образец № 3 с данните за месец Ноември 2009 г. от осигурителите и организациите за лицата, които се осигуряват 
здравно за сметка на републиканския бюджет.

dara@newbusiness.bg
luba@newbusiness.bg
info@newbusiness.bg
zak@newbusiness.bg
rosen@newbusiness.bg
info@newbusiness.bg
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Смениха шефа на агенцията 
за малки предприятия

Министърът на икономиката, 
енергетиката и туризма Трайчо 
Трайков е освободил от длъжност 
шефа на агенцията за малки и 
средни предприятия Станимир 
Бързашки, който се задържа на 
поста цели две правителства. 
Постът му поема досегашната 
ръководителка на инспектората 
на министерството Мариана 
Велкова, съобщиха от ведом-
ството.

В мотивите за отстранява-
нето е записано, че смяната е 
“част от пакета мерки, които 
министерството предприема за 
цялостно подобряване на дейност-
ите по усвояване на средствата 
от европейските фондове. За 
три години от действието на 
оперативна програма “Конкурен-
тоспособност на българската 
икономика” са усвоени едва 0.7% 
от бюджета, което поставя ве-
домството на едно от последни-
те места, припомниха експерти. 
Като междинен орган по обслуж-
ване на оперативна програма 
“Конкурентоспособност” агенци-
ята имаше за цел да консултира 
и обработва проектите на биз-
неса. Досега обаче са одобрени 
едва 780 проекта при депозирани 
10 хиляди в министерството на 
земеделието.

Мариана Велкова е родена през 
1967 г. Завършила е “Право” в СУ 
“Св. Климент Охридски”. Специа-
лист в областта на трудовото, 
търговското и гражданското пра-
во. Има допълнителна квалифика-
ция по икономика. Работила е като 
юрисконсулт в Министерство но 
търговията; началник на отдел 
“Правно-нормативно обслужване” 
и директор на дирекция “Правно 
обслужване” в Министерство на 
икономиката. Ползва английски и 
руски език

НАП започва масови ревизии 
за ДДС измами

Опитите за ДДС измами са 
се увеличили много значително 
през първите шест месеца на 
2009 г. Това показва анализът на 
информацията от ревизиите за 
първото полугодие на тази годи-
на. За шестте месеца на 2009 
г. допълнително установените с 
ревизии задължения към бюджета 
са 748 млн. лв. Това е с над три 
пъти повече от същия период на 
2008 г.

В същото време расте и раз-
ликата между декларирани вътре-
общностни придобивания от бъл-
гарски търговци и получената 
чрез система ВИЕС (система за 
обмен на ДДС информация в ЕС) 
информация за декларираните към 
тях вътреобщностни доставки  
от европейските им контрагенти. 
За първите три месеца на 2009 г. 
разминаванията между това което 
българските фирми декларират 
пред НАП и данните от ВИЕС е 
за над 480 млн. лв. Освен това 
от началото на тази година НАП 
е изпратила над 1400 искания за 
информация до данъчните власти 
в Евросъюза, което е увеличение 
спрямо 2008 г. с над 40 %. Подобни 
искания се пращат  при съмнения 
за международна ДДС измама.

„Фирмите, регистрирани по 
ДДС вече наближават 200 000. 
Става все по-трудно всички те да 
бъдат контролирани. И понеже от 
приходната агенция се очаква да 
осигури значителна част от па-
рите на държавата правим всичко 
възможно да събираме допълни-
телни приходи от некоректните 
към фиска и да не затрудняваме 
добросъвестните данъкоплатци. 
Не можем да си позволим наруша-
ване на данъчната дисциплина и 
за това започваме да проверяваме 
много внимателно всяко искане за 
възстановяване на данък”, заяви 
изпълнителния директор на НАП 
Красимир Стефанов.

Безработицата продължава да 
пълзи нагоре

Броят на хората без работа в 
страната все така расте и през 
октомври достига 8.23%, отчете 
Агенцията по заетостта. Безра-
ботицата е с 0.2 на сто по-висо-
ка от тази през септември, а в 
бюрата по труда са регистрирани 
нови 7 400 души. Общият брой на 
безработните в страната вече 
е 304 915, което представлява 
увеличение от 2.38 процента на 
годишна база (спрямо октомври 
2008 г.).

Най-сериозно освобождаване на 
персонал се наблюдава в сектора 
“Преработваща промишленост”, 
от където идват 19% от новореги-
стрираните безработни. Следват 
го търговията с 16 на сто, дър-
жавното управление и отбраната 
с 10.8 процента, както и строи-
телството, от където идват 8.2% 
от съкратените служители. По 
традиция в по-големите градове 

нивата на безработица остава 
под средните за страната. В 
населените места с най-ниски 
стойности, каквито са София, 
Бургас, Варна, Габрово, Стара 
Загора, Пловдив, Перник и Русе, 
тя се движи между 2.58 на сто 
и 8.13 процента, но в по-малките 
тя упорито расте. Най-високите 
стойности са регистрирани в 
Смолян - 14.94%, Монтана - 13.65% 
и Търговище - 13.59 на сто.

Въпреки негативната тенден-
ция, през октомври работа са 
започнали 21 217 безработни, със 
7322 лица повече от септември. 
Над 92% от тях обаче са постиг-
нали това чрез посредничеството 
на бюрата по труда. През изми-
налия месец е заявен и по-голям 
брой нови работни места - общо 
20 847 (при 14 286 месец по-ра-
но), 9585 от които са в частния 
сектор. Независимо от това на 
пазара на труда има 5891 незаети 
работни места.

Подготвят се промени в наци-
оналния радиочестотен план

Съветът по националния радио-
честотeн спектър обсъди проект 
на промени  в Националния план за 
разпределение на радиочестотния 
спектър на заседание, ръководе-
но от  заместник-министъра на 
транспорта, информационните 
технологии и съобщенията Първан 
Русинов, съобщиха от ресорното 
ведомство.

Промените в Плана целят оси-
гуряване на радиочестотни ленти 
необходими за въвеждане на назем-
на цифрова телевизия в България  
(DVB-T) във връзка с изпълнение на 
политиката на правителството и 
решението на Европейския съюз 
за преминаване от аналогово към 
цифрово радиоразпръскване.

Предвидени са и  промени с цел 
разширяване  на радиочестотния 
ресурс за нуждите на универсални 
мобилни далекосъобщителни сис-
теми (UMTS).

Една от важните промени е 
определянето на радиочестот-
ни ленти за модернизация на 
железопътната инфраструктура 
в България  чрез внедряване на 
комуникационна система (GSM-R 
). С нейното въвеждане ще бъде 
приложена европейска директива 
за подобряване на безопасността 
на движението и ще бъде осигуре-
на съвместимост на българските 
с европейските жп системи.  Така 
ще бъде ускорено модернизиране-
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то на високоскоростната линия 
Пловдив-Свиленград и ще бъдат 
усвоени 153 милиона евро безвъз-
мездна помощ от Европейската 
комисия за проекта.

Четири български компании в 
Deloitte Technology Fast 500TM 
EMEA 2009

Две български компании са 
в челната стотица и още две 
се класират сред 500-те фир-
ми-победители в тазгодишната 
регионална класация на Делойт 
Technology Fast 500TM EMEA (за 
Европа, Близък Изток и Африка). 
Това са софтуерната компания Те-
лерик, онлайн медийната компания 
Инвестор.БГ АД, IT компанията 
Универсал К и софтуерната и 
консултантска фирма Интеркон-
султ България. И четирите бяха 
класирани от Делойт само преди 
месец сред най-динамично разви-
ващите се технологични компании 
в Technology Fast 50 на Централна 
Европа и така получиха правото да 
се състезават на регионално ниво 
за Европа, Близък Изток и Африка. 
Ежегодната класация Technology 
Fast 500TM EMEA на най-дина-
мично развиващите се държавни 
и частни компании в областта 
на технологиите, медиите, теле-
комуникациите, природните науки 
и зелените технологии обхваща 
26 държави от ЕМЕА и е на база 
процентен ръст на приходите им 
за период от пет години.

Multirama и Public внедриха 
платформата за онлайн ма-
газини Summer Cart

Технологичната търговска ве-
рига Multirama и първата българска 
верига за технологии и забавление 
Public внедриха платформата за 
онлайн магазини Summer Cart. 
Двата онлайн магазина ще стар-
тират през февруари - март 2010 
г. В момента те играят ролята 
на виртуални каталози на предла-
ганите от компаниите продукти. 
В рамките на проекта платфор-
мата Summer Cart е оптимизирана 
специално за Multirama, направени 
са редица доработки, улесняващи 
управлението на наличния огромен 
брой артикули, както и интеграция 
с ERP системата Atlantis ERP.

В рамките на проекта двата 
онлайн магазина са интегрирани 
с внедрената в Multirama система 
за управление на бизнеса Atlantis 
ERP. Интеграцията включва показ-

ване на продуктовия каталог на 
компанията от ERP системата, 
включително цените, описанията 
на продуктите и наличността. 
Снимките на артикулите обаче 
не са част от интеграцията и се 
поддържат единствено в админи-
страцията на сайта (платформа 
Summer cart). От веригата раз-
криват, че в бъдеще се планира 
интеграция на информацията за 
клиентите, поръчките, доставки-
те и плащанията.

Младите искат музика, а не 
политика

За по-малко от два месеца от 
появата си, българската социална 
мрежа за забавление и информира-
не по теми Fanopic.com е отчела 
ясни тенденции в сферите, които 
вълнуват младите хора, ползващи 
Интернет.

Fanopic.com бе създаден, за да 
предостави платформа, в която 
всеки може да споделя емоции и 
знания, да изразява себе си и да 
се запознава с хора, които харес-
ват същите неща. От края на 
септември досега сайтът има над 
80 000 уникални посещения и 700 
000 разгледани страници. Темите 
във Fanopic.com са се увеличили 
над 300% и сега са 950, като 
преобладават тези за музика.

Силно застъпена е ретро музи-
ката и евъргрийните, а попфолкът 
е много слабо представен. Поли-
тическите и социални теми не се 
радват на особена полулярност, за 
разлика от темите за култура и 
изкуство (сюрреализъм, фотогра-
фия, театър, литература, кино).

Потребителите на сайта се 
вълнуват от теми, които помагат 
на професионалното им развитие, 
като най-популярни са тези за 
маркетинг, уеб дизайн и строител-
ство и интериор. Интерес прово-
кират и личностите. Най-активни 
са феновете на Джони Деп, Паулу 
Коелю и Камен Донев.

Хората, общуващи във Fanopic.
com, се интересуват от възмож-
ностите за туризъм в България, 
а също така и от спорт (най-
обсъжданата тема е Формула 1) 
и технологии.

Основната цел на Fanopic.com 
изглежда е изпълнена, което про-
личава от активността на по-
требителите. Добавените досега 
видео клипове са около 10 500, 
снимките – 20 000, а линковете 
към статии са се увеличили почти 
три пъти от стартирането на 

сайта и сега са 5 000.
Възможността за популяризира-

не на различни събития също се 
радва на успех сред потребители-
те, тъй като позволява информа-
цията да достига до хора, имащи 
пряко отношение по темата.

Над 50% от потребителите на 
Fanopic.com са на възраст между 
18 и 34 години, като съотноше-
нието мъже-жени е почти равно 
(51% мъже - 49% жени).

Сдружение УНИНЕТ кандидат-
ства за оператор на нацио-
налните домейни на кирилица 
„.БГ“

Българското сдружение УНИНЕТ 
обяви кандидатурата си за опе-
ратор на националните домейни 
на кирилица „.БГ“. Американската 
организация ICANN, която админи-
стрира ограничените ресурси в 
Интернет (домейни и IP адреси). 
От 16 ноември организацията 
приема кандидатури по специална 
процедура, наречена „бърза писта”, 
за създаване на домейни от първо 
ниво за езици, които не използват 
латинската азбука. До момента 
са подадени кандидатури от Еги-
пет, Русия, Китай, Киргистан, 
Украйна, Тунис и др. държави.

Главното условие за участие 
е в кандидатстващата държава 
да има консенсус по основните 
въпроси – какъв да бъде национал-
ният домейн и кой да го управлява. 
Единствената държава без такъв 
консенсус е България и се очаква в 
ICANN да получат поне две канди-
датури. Организацията позволява 
на всички заинтересовани стра-
ни от съответната държава да 
подадат кандидатурите си, сти-
га да имат широка обществена 
подкрепа и писмено становище 
от правителството. Когато има 
повече от един кандидат, ICANN 
иска да се увери, кой от тях има 
най-голяма обществена подкрепа. 
По плана за “бързата писта”, това 
ще стане основно чрез допитване 
до нашето правителство и пре-
ценка на обществената подкрепа 
на кандидата. 

България има своите най-сигур-
ни шансове за успех при създаване 
на общодостъпен български до-
мейн, ако в ICANN бъде представе-
на единна кандидатура, подкрепена 
от всички заинтересовани страни. 
В противен случай България най-
вероятно ще изпадне от „бързата 
писта” и ще получи свой домейн 
след минимум две - три години.



  /  5

Дара Христова
dara@newbusiness.bg

нОВИ каСОВИ апаРаТИ ОТ 2010 г. 
По неофициални данни в България има около 

220 хил. фирми, регистрирани по Закона за да-
нъка върху добавената стойност. Всяка една от 
тях, след влизане в сила на закона за ДДС ще 
трябва да добави към касовия си апарат специално 
устройство, с което да се осъществи дистанцион-
на връзка с Националната агенция за приходите 
(НАП), реши парламента. “Това ще струва около 
100-150 лв. на търговците. Машинката е 

голяма колкото кутия цигари 

и ще се прикрепя към фискалното устройство. 
Новите касови апарати имат вградени системи. В 
Сърбия въведоха тази марка още преди 4 години. 
В момента Италия и Гърция правят същото. У нас 
60-70% от касовите апарати могат да се адаптират 
към новите изисквания”, обясни Васил Панов от 
НАП.  Предложението на Мартин Димитров, това 
да важи само за дружества с годишен оборот над 
500 хил. лв. беше отхвърлено. “Нека намерим 
разумен компромис! Натоварваме излишно хората. Подобна мярка е въведена само в Сърбия. Значи това 
не е толкова добра политика, щом не е масова практика в Европейския съюз. Не бива да настройваме 
малкия бизнес срещу българския парламент!”, посочи той.

От записаното в закона стана ясно още, че финансовото министерство трябва да изготви наредба, 
която да регламентира как ще стане самото свързване, а срокът за въвеждане на дистанционната връзка 
с НАП се определя от финансовия министър и може да бъде не по-кратък от 6 месеца и не по-дълъг от 
две години след влизането в сила на наредбата.

Освен това, 

фирмите, рекламиращи в ИНТЕРНЕТ, също ще трябва да се 
съобразяват 

с промените в закона за ДДС. Според новите текстове на регистрация по ДДС подлежи всяко данъчно 
задължено лице, което получава услуги с място на изпълнение в страната, които са облагаеми и за ко-
ито данъкът е изискуем от получателя. Според експерти това означава, че ако някоя фирма рекламира в 
ИНТЕРНЕТ, но доставчикът (например “Гугъл Уърд”) е в друга държава, до седем дни след получаване 
на фактура от чуждестранна фирма, българският рекламодател трябва да се регистрира по ДДС. 

Депутатите “благословиха” 
данъчните закони

Налози 
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На практика всяка новорегистрирана фирма, ако желае да се рекламира в най-голямата световна ре-
кламна мрежа, трябва да предвиди съответните съпътстващи разходи за по-скъпа счетоводна отчетност, 
за разлика от сега действащия режим (еднократно плащане на дължим данък по реда на чл.91, ал.3).

От приетите промени стана ясно още, че 

данъчните ще прекратяват регистрацията по ДДС 

на всяко лице, което не уведоми приходната администрация за промяна в декларирания електронен адрес 
(електронна поща). Регистрация ще бъде отказана и на тези, които не посочат “и-мейл” за кореспонденция 
за период по-дълъг от от три месеца от възникване на задължението за уведомяване.

Фирмите вече няма да могат да ползват данъчен кредит за най-големите автомобили. В момента дру-
жествата имат възможност да си възстановят косвения налог при покупка на коли с 6 + 1 места, ако 
посочат, че возилото е товарно. С новите корекции в закона, които депутатите приеха, предприятията 
ще могат да теглят 

данъчен кредит, ако возилото е 9 плюс 1 места. 

Целта е да се затвори вратичка за неправомерно източване на ДДС от хазната, тъй като мно-
го от въпросните “големи” автомобили се регистрират като служебни, но се употребяват като 
лични. Тези обаче, които закупят товарни коли според старите критерии до края на годината, 
ще бъдат в заварено положение и ще могат да теглят данъчен кредит.

ТъРгОВцИТЕ 
на цИгаРИ СъС 
заДължИТЕлна 
РЕгИСТРацИя пО ДДС

Догодина кутия “Виктори”ще струва 4.40 
лв., вместо сегашните 3.40 лева. Това показ-
ват сметките на финансовото министерство 
за новите акцизни ставки, които окончателно 
приеха депутатите. От записаното в Закона за 
акцизите и данъчните складове (ЗАДС) стана 
ясно, че през 2010-а специфичния акциз на 
папиросите ще бъде 101 лв. на 1000 къса, 
вместо предложението на кабинета за 74 
лв. на 1000 къса. Пропорционалният акциз 
става 23 на сто от продажната цена, вмес-
то предлаганите от кабинета 36 процента. 

Минималният общ акциз върху тютюневите изделия от 2010 ще бъде 151 лв. на 1000 къса, а не както 
настояваха подчинените на Дянков 137 лв. на 1000 къса. Казано по друг начин, 

по-евтините марки ще поскъпнат двойно, 

докато за по-луксозните ще се плаща с около 30% отгоре. Така кутия “Шипка” или “Хасково” ще 
струва 3.76 лв., вместо 2.30 лв., както е в момента.

“Това драстично увеличение на акциза е грешка! Редица страни отложиха вдигането на косвения 
налог, защото това би довело до значителен ръст на контрабандата. Увеличението на ставките няма да  
ограничи тютюнопушенето. Просто пушачите ще минат на по-нисък клас цигари, или ще се ориентират 
към нелегална стока. Освен това, подобна мярка е вредна за “Булгартабак”, защото е изгодно единствено 
за цигарите марка “Виктори”, за останалите продукти на холдинга, това увеличение е пагубно!”, заяви 
депутатът от БСП Корнелия Нинова.

Според новите промени в ЗАДС всеки, който продава цигари трябва да бъде регистриран по ДДС. 
Това е подробно записано в чл. 100а, а който не спази разпоредбите го чакат тежки санкции. Търговците 
имат срок да изпълнят нововъведенията до 1 април 2010 година. Тези от тях, които не се регистрират по 
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Закона за данъка върху добавената стойност ще трябва да платят 

глоба от 15 000 лв. до 50 000 лв. 

или имуществена санкция от 50 000 лв. до 100 000 лева. Освен 
това ще им бъде отнето разрешителното за продажба на акцизните 
стоки за 1 година, а тютюневите изделия в обекта ще бъдат отнети 
в полза на държавата. От БСП обаче отново се възпротивиха срещу 
този текст. Въпреки че само преди година именно те въведоха по-
добно задължение за търговците на цигари, само месец след това 
го отмениха, създавайки огромен хаос в данъчната администрация. 
“Тези санкции са твърде сериозни. И не са съобразени по никакъв 
начин с реалността. Интересно ми е кой от дребните търговци по 
селата ще се регистрира по ДДС. По този начин принуждавате 
хората от малките населени места да тичат до близкия град, за да 
си купят цигари, само защото в селото няма регистриран по ДДС 
продавач на папироси”, каза заместник председателя на парламен-
тарната грипа на БСП Александър Радославов.

Шефът на парламентарната бюджетна комисия Менда Стояно-
ва обаче му обясни, че всъщност санкциите са взети от Закона 
за тютюневите изделия и важат само за лицата, които не спазват 
нормативните разпоредби.  

В крайна сметка, ГЕРБ все пак спази обещанието си да не пипа акциза на алкохола. След като пре-
миера лично помоли депутатите, те решиха да не вдигат акциза за ракия, водка и подобните им. Така 
косвения налог за спиртните напитки си остава на същите нива от тази година (1100 лв. за хектолитър). 
Явно в парламента обичат и бира, защото се отказаха и от намерението си да вдигнат и акциза за га-
зираното пиво. Първоначалната идея бе косвения налог за бирата да скочи от 1.50 лева на 2.20 лева за 
хектолитър.

И гЕРБ нЕ мОжа Да “ИзСВЕТлИ” 
пРИяТЕлСкИТЕ заЕмИ 

Според приетите от парламента изменения в Закона за данъците върху доходите на физическите лица, 
отпада данъчното облекчение за млади семейства, което се изразява в намаляване на основата за облагане 
с данък с направени през годината лихвени плащания по ипотечен кредит, при определени условия. Само 
дето се оказа, че тук депутатите са стъпили накриво... Изведнъж обаче на премиера му дойде друг акъл 
и реши да намине лично до Народното събрание, за да уведоми съпартийците си, че всъщност... това 
облкечение за млади семейства е 

важна антикризисна мярка 

и ще подпомогне новобрачните двойки 
с непосилни ипотечни заеми. Уви обаче 
закъсня и когато се появи спорната точ-
ка вече бе отхвърлена от мнозинството. 
Сега за обратното връщане на префе-
ренцията ще се търсят други варианти. 
Заместник председателя на парламен-
тарната Комисия по бюджет и финанси 
Димитър Главчев обясни че вероятно 
това ще стане с текст в преходните и 
заключителни разпоредби на Закона за 
държавния бюджет.

Чрез това облекчение, сумата на го-
дишната данъчна основа се намалява 
с направените през годината лихвени 
плащания върху 100 хил. лв. по ипотечни 
кредити на семейства, които имат граж-
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дански брак и един от съпрузите е на възраст до 35 години. Облекчението бе предвидено при условие, 
че ипотекираният имот е единственото жилище за семейството. Според сметките на експерти излиза, че 
за семейство, изтеглило кредит от 50 хил. евро за 20 години, което за една година внася лихви прибли-
зително от 7800 лв. и единият от съпрузите работи на трудов договор с брутна заплата от 1000 лв. на 
месец (или 12 хил. лв. за година), 

данъчните облекчения ще възлизат 
на приблизително 780 лв. годишно.

За да се възползват от облекчението, младите се-
мейства трябва да приложат към годишната си данъчна 
декларация копие от свидетелството за сключен граж-
дански брак, справка за имотното си състояние, копие 
на договор за ипотечен кредит, погасителен план и 
документи, удостоверяващи направените вноски. Ко-
ето на практика означава, че до момента никой не се 
е възползвал от поправката “Милен Велчев” тъй като 
годишните данъчни декларации за 2009-а се подават от 
началото на 2010 година.  

С промените в Закона за данъците върху доходите на 
физическите лица се поставя и край на „безданъчната” 
търговия с жилищни  имоти. В момента всяко частно 
лице има право да купи и продаде един жилищен имот 
без да се взема под внимание времето, през което го е притежавал, което доведе до злоупотреби - по-
купка и в рамките на седмица продажба. Депутатите решиха това да може да става, само ако имотът е 
притежаван над три години. По-интересното обаче е, че депутатите отхвърлиха в пленарната зала пред-
ложението на кабинета да се обявяват в годишната данъчна декларация т.нар. 

приятелски заеми над 5000 лева. 

Въпреки че през изминалите месеци имаше не малко изказвания от страна на управляващите точно 
в обратната насока.

По данни на НАП общият размер на отпуснатите заеми между физически лица е 2.7 млрд. лв., и 
почти всички се сключват, за да се избегне плащането на данъци. Въпреки това парламентът отхвърли 
два пъти точката, която регламентира задължителното деклариране на приятелските кредити. Причината 
била, че текстът има нужда от прецизиране, защото не било уточнено от какъв период и колко години 
назад физическите лица трябва да посочат заемите си. Впрочем и предишното правителство смело обе-
щаваше, че ще извади приятелските заеми на светло, но така и не намери време за 4 години да “изчисти” 
неточностите около казуса.

паДа ДОлнаТа гРанИца 
за Данък СгРаДИ

Депутатите окончателно намалиха долната гра-
ница на данък сгради от 0.5 промила на хиляда на 
0.1 промила с промени в Закона за местните данъ-
ци и такси. Първоначалната идея беше минимумът 
на налога да е 0.3 на 1000 от данъчната оценка на 
имота. Проектът на кабинета, приет на второ четене 
в парламентарната Комисия по бюджет и финанси 
предвижда още горната граница на данъка върху 
недвижимите имоти да се увеличи от 2 на хиляда до 
2.5 на хиляда от данъчната оценка. Според тексто-
вете се вдига и летвата за определяне на размера на 
налога и при възмездно придобиване на имущество 
от 2.6 на 3 на сто от данъчната оценка. В момента 
данъкът е в границите от 1.3 до 2.6 процента. Мо-
тивът е да бъдат събрани 
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повече средства в общинските бюджети. 

Предложението на депутата от ГЕРБ Димитър Главчев, минималния налог да е 0.1 процента, бе прие-
то. Според Алиосман Имамов от ДПС обаче това е твърде опасно, защото общините ще могат да свалят 
твърде драстично налозите си, което можело да се окаже твърде неблагоприятно за фиска.

Ще се плаща данък за имоти с данъчна оценка над 1680 лева, решиха още депутатите. Целта е малките 
общини да получат повече приходи с облагане на имоти с по-ниска стойност. Досега данък се дължеше за 
имоти с данъчна оценка над 2520 лева. Имамов призова депутатите да гласуват тази промяна да влезе в 
сила от 2011 година, но предложението му бе отхвърлено. По думите на председателя на парламентарната 
Комисия по бюджет и финанси Менда Стоянова в Община Смолян има 87 населени места с повечето от 
37 400 броя имоти до 2520 лева, тоест повече от една трета от недвижимите имоти не плащат данък.

Освен това, с приетите промени се отменя и облекчението за земеделците, които досега не плащаха 
данък сгради за селскостопанските постройки. Те също вече ще дължат налог, но от 2010 г. Депутатите 
вдигнаха тавана за имотния налог, който могат да налагат общините. Сега максимумът е 2 промила, 
догодина става 2,5 на 1000.

ХазаРТнИ ВОЙнИ
Данъкът за хазарта от догодина ще бъде 15%, без 

значение от вида на игрите на късмета. Единната 
ставка обаче успя да внесе доста напрежение сред 
управляващите, техните партньори и опозицията, 
въпреки че предложението на “Синята коалиция” 
за увеличаване на налога бе прието единодушно 
със 149 гласа “за”.

В момента за лотарийни игри, тото, лото став-
ката е 10%, а за организиране на хазартни игри, 
томболи, Бинго и Кено - данъкът е 12 процента. 
Данъкът се начислява на база стойността на на-
правените залози. Първоначалната идея бе нало-
гът да бъде 12% за всички игри на щастието, но 
след изненадващо посещение на премиера Бойко 
Борисов в парламента, 

депутатите гласуваха 
повишение на 15%, 

което впрочем миналата седмица парламентар-
ната Комисия по бюджет и финанси... отхвърли. 

През тази година оборотите в хазартния бизнес са паднали почти на половина спрямо 2008-а, 
съобщиха от Българската търговска асоциация на производителите и операторите в игралната 
индустрия (БТАПОИИ), при откриването на Второто балканско изложение на развлекателната 
индустрия. В следствие на това от януари до сега 60 игрални зали и едно казино са прекратили 
своята дейност и още толкова са обявили, че спират временно работа. Така към края на септември 
регистрираните действащите обекти у нас са били: 22 казина, 23 бинго зали и 975 игрални зали 
с автомати. Заради слабата посещаемост обаче собствениците на голяма част от тях са 
съкратили значително броя на машините си и са подменили някой от игрите, с такива, които 
носят по-големи приходи. 

Освен икономическата криза, сериозна причина за спада в производството са и промените 
в законодателствата на някои източноевропейски страни. В края на миналото лято един от 
най-големите потребители на игрално оборудване - Русия, наложи ограничения на хазарта, с 
изключение на четири специално обособени зони. Правителството на Украйна пък гласува пълна 
забрана на бизнеса със залагания и през август затвори всички зали и казина в страната.



  /  10

Новата ставка влиза в сила от 1 януари 2010 година. 
Очаква се увеличението на данъците върху тотото, 
лотото и залаганията в спортни състезания ще увели-
чи бюджетните приходи с 30 млн. лв, а от спортните 
съораъжения - с 18 млн. лв.

Депутатите определиха също и размера на данъка 
върху хазартните съоръжения. За хазартен игрален 
автомат и съответно за всяко игрално място от него 
ще се плащат 500 лева на тримесечие. За съоръжения 
за осъществяване на залагания върху резултати от 
надбягвания с коне или кучета, също ще се дължат 
500 лева на тримесечие за всяка машина. За рулетка 
в казино за игрална маса в хазната ще влизат 22 000 
лева на тримесечие за всяко съоръжение. За друго 
игрално съоръжение в казино - 5 000 лева на триме-
сечие за всяко съоръжение.

С приетите на второ четене промени в Закона за корпоративното подоходно облагане 

фирмите без дейност няма да подават годишен отчет в НАП. 

Всъщност поправката се отнася само за данъчни цели, и не засяга задължението за публикуване на 
нулев отчет в Търговския регистър, както и задължението да се изготвят годишни финансови отчети за 
Националният статистически институт. Остава задължението да се подава нулева данъчна декларация. 
За сравнение едноличните търговци, които през годината нямат търговска дейност не са задължени да 
подават празна годишна данъчна декларация. Следователно, ефектът от тази мярка е само за данъчните 
служби, които няма да боравят с толкова много хартия. 

щЕ плащамЕ 
пОВЕчЕ за 
аДВОкаТСкИТЕ 
уСлугИ

Адвокатските услуги за процесу-
ално представителство окончателно 
ще бъдат облагани с косвен налог. 
Това гласят последните промени по 
Закона за данъка върху добавената 
стойност, който депутатите приеха 
на второ четене. Впрочем близо 
час и половина отне на народните 
представители да постигнат кон-
сенсус по този казус. Според някои 
специалисти това ще оскъпи твърде 
много юридическите услуги за про-
цесуално представителство защото адвокатите ще трябва да дават повече пари за счетоводство. Юристи 
коментираха, че действително решението на парламента ще доведе до по-сериозен скок в цените.

Основния мотив на управляващите е, че Европейската комисия вече е изпратила уведомително писмо 
до България, в което се посочва, че тази преференция за процесуално представителство е 

в нарушение на директивата за Данъка върху 

добавена стойност. 

“Ако страната бъде осъдена, глобата ще бъде най-малко 2 млн. евро плюс ежедневна лихва”, обясни 
председателят на парламентарната Комисия по бюджет и финанси Менда Стоянова. /NB/
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Вероятно има нещо вярно в приказките, че ДДС бил данъкът “убиец”. Един от най-омразните налози за биз-
неса и за гражданите от въвеждането му през 1994 г. е на път действително да съсипе българските предприемачи. 
Или поне така се говори. Този път обаче “драмите” за ДДС-то не се въртят около размера на ставката от 20%, 
която няма изгледи да бъде понижена (а и това едва ли би имало някакво сериозно отражение върху цените на 
стоките и услугите). Сега на дневен ред са сроковете за възстановяване на косвения данък.

Явно обаче негативните тенденции на международните финансови пазари и сериозният натиск от страна на 
родния бизнес успяха да накарат управляващите да предприемат мерки. Нещо което предишния кабинет така и 
не направи, въпреки че смело обещаваше.

В крайна сметка ГЕРБ намали сроковете за възстановяване на ДДС. Според приетите промени в закона, сега, 
вместо за 3 месеца и 45 дни 

косвеният налог ще се връща за 2 месеца плюс още един. 

Ако държавата забави безпричинно връщането на ДДС, ще 
дължи лихва. Поводът за поемането на подобни ангажименти 
бяха притесненията на бизнеса, свързани с липсата на оборот-
ни средства като резултат от световната икономическа криза. 
“Такава реформа не е правена в последните 7-8 години. Това 
е най-важната антикризисна мярка”, заяви от парламентарната 
трибуна лидерът на СДС и съпредседател на “Синята коалиция” 
Мартин Димитров.

Впрочем, преди известно време Българската стопанска ка-
мара (БСК) изготви доклад за задълженията на предприятията 
към 31 декември 2007 година. В документа се казва, че за 
въпросната година държавата има да връща на фирмите 2.047 
млрд. лв. под формата на невъзстановени данъци. Камен Колев, 
заместник-председател на БСК, уточни, че става дума главно 
за ДДС и в по-малка степен за други надплатени налози. Спо-

Данъкът убиец продължава 
да мори 
фирмите 

Дали новите срокове 
за възстановяване 
на косвения налог ще 
облекчат бизнеса?
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ред бизнеса в сравнение с края на 2006-а, размерът 
на невъзстановените от държавата суми по данъчни 
кредити е нарастнал с 636 млн. лв., или с 45 процен-
та. “Тази тенденция е особено опасна в условията 
на финансова криза, която води до поскъпването на 
кредитния ресурс, и ще окаже допълнителен натиск 
към нарастването на междуфирмените задължения 
или до рязко намаляване обемите на производство. 
Проблемът тук не е ставката от 20%, а сроковете. 
Една данъчна ревизия може да се точи и 8-9 месе-
ца. Смятам, че затруднения с възстановяването на 
косвения налог изпитват всички фирми, това не е 
тенденция само при определен сектор и не зависи от 
размера на дружеството”, обясни Колев.

В началото на 2009 г. блокираните оборотни сред-
ства на фирмите в НАП са били 560 млн. лв., а към 
момента са около 160 млн. лева. За сравнение,през 
2008 г. подлежащи на възстановяване са били 5.92 
млрд. лв., върнати са 5.73 млрд. лева.  

Механизмът за възстановяване на ДДС е регламен-
тиран в Закона за данъка върху добавената стойност. 
С подаването на ежемесечните справки-декларации и 
останалата информация всяко регистрирано по този 
нормативен акт предприятие декларира и резултата 
за данъчния период (данък за внасяне или данък за 
възстановяване). Добре е

всеки бизнесмен да плати на 
експерт-счетоводител,

който да го консултира какви са възможностите за 
възстановяване на данъчен кредит. Най-общо казано, 
схемата е следната. Да кажем, че имате фирма, на 
която държавата има да връща пари по ДДС в размер 
на 1 млн. лева. От момента на възникването на това 
задължение през следващите три месеца вашата фирма 
си намалява текущия дължим ДДС с парите, които 
държавата има да й връща като данъчен кредит. След 
изтичането на този срок служителите на Национал-
ната агенция по приходите правят пълна проверка 
на фирмата и ако установят, че тя дължи някакви 
данъци на държавата, си ги събира, като намалява 
размера на данъчния кредит. Ако например след трите 
месеца държавата има да връща на фирмата ви 800 
хил. лв. данъчен кредит, но проверката установи, че 
вашето дружество не е платило 500 хил. лв. данък 
печалба и социални осигуровки, с тази сума се на-
малява данъчният кредит и той става 300 хил. лева. 
Следва нова проверка и ако тя покаже, че сте чисти 
пред хазната - т.е. не й дължите пари, НАП превежда 
остатъка от данъчния кредит - въпросните 300 хил. 
лв., по посочена от вас банкова сметка.

И в момента

има случаи, при които срокът за възстановяване на ДДС е 30 дни,

ВъзСТанОВяВанЕ на ДДС
В ЕВРОпЕЙСкИя СъЮз

След приемането на страната ни в общността 
българските фирми имат възможността да си 
възстановяват данъка върху добавената стойност 
за разходи, направени във всяка една страна на ЕС 
или в такива, които имат спогодби със съюза.

По данни на НАП 36 държави възстановяват 
косвения налог на България. Това са: Австрия, 
Белгия, Канада, Хърватска, Чехия, Кипър, Дания, 
Естония, Финландия, Франция, Германия, Гърция, 
Холандия, Унгария, Исландия, Ирландия, Италия, 
Япония, Латвия, Лихтенщайн, Литва, Люксембург, 
Македония, Малта, Монако, Норвегия, Полша, 
Португалия, Словакия, Словения, Южна Корея, 
Испания, Швеция, Швейцария и Великобритания. 
Данъкът се връща главно за разходи, свързани с 
ресторанти, телекомуникации, автомобили под 
наем и таксита, гориво, участия в конференции 
и изложения, рекламни материали и други. В 
Германия косвеният налог се възстановява за 
разходи, направени за тримесечие, докато в 
Люксембург и Япония фирмите имат непрекъсната 
възможност да си връщат налога. Норвегия 
и Швейцария, които не са част от ЕС, също 
възстановяват ДДС.

Всяка страна членка сама определя минимална 
стойност за възстановяване на данъка. Според 
приходната администрация за Финландия, 
Германия и Белгия минималната стойност е 200 
евро, за Швеция - 217 евро, Австрия - 360 евро и 
Великобритания - 190 евро. В повечето държави 
ДДС се възстановява в желаната от клиента 
валута, както и в местни парични единици.

Крайният срок за възстановяване на ДДС в 
повечето европейски страни е юни на следващата 
данъчна година. Времето за обработка на 
необходимите документи има различна 
продължителност при отделните държави - от 
два до шест месеца. Интересно е, че Холандия, 
Белгия и Япония дори връщат ДДС със задна 
дата до пет години.

Има страни, които възстановяват ДДС само 
на определени държави или за определени услуги. 
За да може да се възползвате от възможността 
да си върнете данъка върху добавената стойност, 
трябва да предоставите оригиналните фактури, 
които впоследствие се връщат. Ако компанията 
не разполага с тях, международните експерти 
изискват преиздаването им.
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твърдят от НАП. Първият е когато фирмата реализира 
инвестиционен проект, който отговаря на конкретни 
условия (изброени в чл. 166 от Закона за данъка върху 
добавената стойност) и е получила разрешение от 
министъра на финансите. Вторият е когато ставката 
е нулева за поне 30% от общите облагаеми доставки 
на фирмата или когато става дума за транспортни 
услуги.

“Въртят те по всякакъв начин, само и само да не ти 
бъде върнат данъкът, коментираха пред NewBusiness.
bg счетоводители, пожелали анонимност. Отлично 
осведомени източници твърдят, че доскоро в Нацио-
налната агенция по приходите е действала вътрешна 
разпоредба на висшето ръководство за максимално 
забавяне на връщането на косвения налог.

Голяма част от

притесненията на бизнеса

са свързани с липсата на оборотни средства като резултат от световната икономическа криза. Ето защо продажбите 
в момента силно са намалели и като съотношение спрямо покупките са доста по-малко. Заради тази ситуация все 
повече фирми имат в края на месеца по-ниска сума за внасяне или излизат на възстановяване, смятат одитори.

По неофицилана информация фирмите, регистрирани по Закона за данъка върху добавената стойност са между 
220 и 250 хиляди. Ако бъде въведен регистър на лоялните търговци ще може косвеният налог на тях да се връ-
ща много по-бързо. Един такъв  “златен регистър” би улеснил и процедурата и за самите данъчни, коментираха 
представители на бизнеса. Данните на финансовото министерство сочат, че към септември 2009-а над 300 млн. 
лв. са блокираните средства за отпускане на данъчен кредит.

Идеята е в “Златния регистър” да бъдат включени фирми, които са били коректни към бюджета и отговарят 
на критерии. Впрочем, изпълнителният директор на НАП Красимир Стефанов пое ангажимента още миналата 
година да проучи възможностите за нормативно регламентиране на подобни взаимоотношения между работода-
телите и приходната агенция, като се разшири основата за включване на фирми в списъците за средни и големи 
данъкоплатци и осигурители. От Националната агенция по приходите обясниха, че критериите вече са изготвени 
и предстои да бъдат обнародвани в “Държавен вестник”. 

“Не става дума за “златен 
регистър”, 

а за големи и средни данъкоплатци. Във всяка една 
териториална структура на НАП ще бъде създадена 
нова дирекция за средни данъкоплатци. Отделите 
за големи данъкоплатци се запазват, но ще работят 
с оптимизирани критерии. Очакваме, че между 7 
и 8 хиляди фирми ще бъдат класифицирани като 
големи или средни данъкоплатци. По този начин 
те ще получават преференциално обслужване, 
възможност за по-бързо възстановяване на ДДС. 
Освен това, по този начин ще могат и по-лесно 
да се контролират. Всичко е готово, остава само 
критериите да се публикуват в “Държавен вестник”, 
обясниха от приходната администрация.  

Сроковете за връщане на косвен налог станаха поредният повод е да се вдигат и “политически пушилки”. 
Какво ще излезе накрая, не е много ясно. За съжаление и тук важи с пълна сила баналното правило “времето 
ще покаже”... А дотогава бизнесът да стиска зъби! /NB/
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програма „Еразъм за млади 
предприемачи“ може да те 
накара да 
повярваш в 
себе си

как разбра за програмата „Еразъм за 
млади предприемачи“?

- Миналата година преминах програма Top Class 
на организацията CEED Bulgaria, която е насочена 
към бъдещи бизнесмени. В един от семинарите 
ни разказаха точно за тази възможност, която 
тъкмо беше стартирала през февруари. Идеята 
на самата програма е да се пренесе успешният 
опит от академичния Еразъм в сферата на мал-
кия и средния бизнес. Партньорите от България 
са няколко, а аз използвах ICT Cluster, защото 
неговият ръководител Петър Статев беше един 
от лекторите ни в Top Class.

лесно ли беше одобрен за участие?
- Предварителната подготовка преди да се 

кандидатства отне около един месец, през който трябваше да разработя бизнес план за начинанието, което плани-
рам да развия. Ако кандидатът не е на фазата „бизнес план“, той трябва да направи кратко резюме. Както самият 
процес на кандидатстване, така и целият процес на участие протичат онлайн, без нито един хартиен документ. 
Кандидатстването премина през множество фази с участието на пет основни субекта – аз, като млад предприемач, 
домакинът – предприемач, моята и неговата посредническа организация, както и Европейската комисия. Най – по-
ложителната страна на тази програма според мен е, че е много гъвкава и човек сам може да избере какво да учи 
или какъв бизнес опит му липсва. Няма ограничения за бизнес секторите. Освен това предприемачът може да си 
потърси партньори или дори да подпише договор за франчайзинг. Самата идея на програма Еразъм е придобиване 
на опит в страна от Европейския съюз, а конкретно „Еразъм за млади предприемачи“ позволява на младите пред-
приемачи да отидат и да прекарат между един и шест месеца в страната на домакина.

Разговор с Тодор Балабанов, 
български участник по 
програмата, за гостуването 
му на естонския бизнесмен 
Теет Ягомаги (Teet Jagomagi), за 
познанията, които е получил, за 
хората и бизнеса в Естония, както 
и за причините точно в тази 
малка европейска страна да бъде 
създадено едно глобално явление, 
като Skype.
Въпросите зададе Александър 
Александров.

Тодор Димитров Балабанов е докторант в Института 
по информационни технологии към Българската академия 
на науките. Има магистърска степен „Софтуерни 
технологии в Интернет“ от Нов български университет 
и бакалавърска степен Информатика от същото висше 
учебно заведение.

Тодор е работил като програмист в няколко български 
фирми – ProSyst Labs, PlayTech, Folio 3, Casino Technology, 
а в момента преподава информатика в НБУ и подготвя 
стартирането на първата си собствена фирма. Планира 
да развива бизнес в сферата на софтуера. Той прекара 
три месеца в Естония, в рамките на програмата „Еразъм 
за млади предприемачи“ и изглежда видимо доволен от 
наученото там. След като в брой 6 на NewBusiness.bg 
ви информирахме за възможностите за кандидатстване 
по тази програма, сега решихме да ви срещнем с първия 
български участник, завърнал се от своето гостуване. 
„Еразъм за млади предприемачи“ продължава да набира 
кандидати и всеки желаещ може да се включи, като 
потърси някоя от партньорските организации.

http://newbusiness.bg/userfiles/newbusiness6.pdf
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кой финансира престоя ти?
- Програмата покрива 90% от разходите на участника. 

Изисква се малка гаранция под формата на собствено 
участие, което е 10 процента. То обаче е символично и в 
моя случай беше около 400 лв. Фирмата, в която отидох 
аз, се казва Regio (http://www.regio.ee/) и е позиционирана 
в гр. Тарту, Естония. Основната й дейност е разработка 
на географски карти с разнообразно предназначение. 
Освен това като втора дейност тя разработва LBS 
(Location Based Services) решения, за които си партнира 
с шведската Ericsson. Фирмата е средно предприятие с 
80 човека персонал и представлява компактен и много 
добре работещ екип.

какво научи по време на престоя си в Есто-
ния?

- Моето участие беше с цел придобиване на мар-
кетингов и търговски опит. Основната отговорност за 
обучението ми беше на самия собственик на компани-
ята Teet Jagomagi. Това е най-опитният предприемач, с 
който аз лично съм комуникирал. Обучението беше под 
формата на дискусии и прочитане на различни книги за 
мениджмънт, като най-ценната част беше живият опит. 
Теет ми препоръчваше книга, след което ми разказваше, как някои от написаните неща са се случили в развитието 
на неговата фирма. Например как баща му – професор по картография е създал компанията, как Теет я е продал на 
стратегически инвеститор, който не е успял да я управлява ефективно, как след това Теет си я е изкупил обратно 
и е казал, че никога повече няма да я продава. Преди време той е назначил брат си на ръководна позиция и ми 
сподели, че най-трудният момент е бил, когато е трябвало да го уволни. След години отново го е назначил, но не 
на ръководна позиция и не под свое подчинние. Любопитно е, че мениджърските си умения Теет е придобил в 
САЩ, след като година и половина е работил в американска фирма за картографски системи.

кое е най-ценното нещо, което получи при гостуването си?
- Най – ценното нещо, което научих там е, че реално мога да се справя и че да притежавам собствен бизнес е 

точно това, което бих искал да правя в бъдеще. Програма „Еразъм за млади предприемачи“ може да те накара да 
повярваш в себе си, в собствените си възможности и ако имаш някакви съмнения – да ги изчистиш.

В чисто практически план пък разбрах как се формират цени на продукти, как мога да си намеря партньори, 
как да развия маркетинговата стратегия за един софтуерен продукт и как да управлявам екипа в една малка фирма 
– до 10 човека.

какво можеш да кажеш за Естония, като бизнес дестинация?
- Естония е екзотична прибалтийска република, с хубави жени и точни, коректни хора. Едно общество, в което 

следите от комунизма не се забелязват и хората работят за своето бъдеще и за късмета си. Ако изключим климата, 
това е една перфектна дестинация за бизнес. Естония е първата държава, реализирала успешни парламентарни 
избори по Интернет, както и изключително сериозна стратегия за развитие на образованието под формата на съ-
временни подходи и все по-широко разпространение на информационните технологии. Интересно е, че там хората 
работят през Интернет дори в автобусите. Според мен това, което естонците са разбрали е, че бъдещето на Естония 
са децата на Естония днес.

Според теб защо точно в тази малка европейска страна двама предприемачи успяха да създа-
дат явление, като Skype, превърнало се в глобална 
тенденция и какво липсва на България, за да има 
същия успех?

- На първо място сред причините са сериозните традиции, 
които Естония има в образованието и особено във висшето 
образование. Университетът в Тарту е с четиристотин – го-
дишна история и е основан от един от шведските крале. По-
казателно е, че днес този град е и един от ИТ центровете в 
страната. Освен това там за сътрудничеството между бизнеса 
и университетите, както и участието им в общи проекти се 
грижи специална неправителствена организация.

Второто много важно нещо е чувството за отговорност 
на хората в тази държава. Аз лично не вярвах на очите си, 
когато виждах как мои колеги работят до 12 часа през но-
щта, без да има шеф, който да ги следи. Офисът на фирмата 
приличаше по-скоро на апартамент за 80 човека, с всичко 
необходимо, включително и кът за деца. Затова според мен 
успехът на Естония е в характера на хората, които живеят 
там - на всеки един от тях. А това, което липсва на нас - 
българите е, че всички сме прекалено образовани и можещи, 
не признаваме авторитети и като екипна работа имаме много 
какво да учим. /NB/

В далечината се вижда  сградата на Skype. 

Град Тарту, Естония. 

http://www.regio.ee/
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На 26 ноември 2009 г. в столичния хотел “Радисън” заместник-
министърът на икономиката, енергетиката и туризма на Република 
България Евгени Ангелов и посланикът на  Германия в България 
Н. Пр. Матиас Хьопфнер връчиха официално Наградата на Пред-
ставителството на Бавария в България за 2009 г. На тържественото 
събитие присъстваха заместник-управителя на Германо-Българската 
индустриално-търговска камара (ГБИТК) Андреас Шефер, както 
и български и баварски фирми.

С цел да стимулира положителното развитие на българо-ба-
варските икономически отношения и да насърчи добрите делови 
практики с партньори от Бавария, ГБИТК в рамките, на която от 
2003 г. съществува Представителството на Бавария в България, 
връчва за терета поредна година първата по рода си Награда на 
Баварското представителство в България за фирми със значителен 
принос в развитието на двустранните бизнес отношения.

Андреас Шефер обяви имената на двете фирми, спечелили 
приза в категориите:

I. Категория – Отличие за баварско предприятие с успешно 
развита дейност в България, присъдена на фирма „Кнауф Бълга-
рия” ЕООД.

 Фирмата е регистрирана в София през октомври 1993 г. ”Кнауф 
България” ЕООД е част от концерна “Кнауф” – фамилна фирма, 
основана от братята д-р Алфонс и Карл Кнауф през 1932 г. в 
град Ипхофен, Германия. За изминалите години “Кнауф” инвестира повече от 20 млн. евро в България. През 1997 
г. компанията поема и реконструира заводът за гипсфазерни плоскости във Видин. В момента в него работят 101 
души. Екипът на търговското представителство на фирмата в София се състои от 25 човека.

Втората инвестиция на Кнауф в България е нов завод за гипсокартонени плоскости край град Гълъбово. За 
този проект компанията получава сертификат инвеститор “Първи клас”. Размерът на вложението възлиза на над 62 
млн. евро. В момента в завода текат пускови работи, а стартът на производството е планиран за 2010 г. След като 
заработи с пълния си капацитет той ще произвежда 30 млн. м2 гипсокартонени плоскости на година.

С изграждането на новия си завод Марица край Гълъбово Кнауф разкрива 70 нови работни места в България. 
Инвестицията ще окаже също така и положителен ефект за опазване на околната среда, тъй като в завода ще се 
преработва голяма част от гипса, който се отделя от сероочистващите инсталации на топлоцентралите “Марица-
Изток”. Годишно ще бъдат преработвани около 350 хил. тона гипс.

За повече информация: www.knauf.bg

II.Категория – Отличие за българско предприятие с добри икономически контакти с Бавария, присъдена на 
фирма „Оптикс” АД.

Компанията “Оптикс” АД е създадена през 1998 г. като 100% частно дружество. Тя е специализирана в кон-
струирането и производството на оптични, оптико-механични и оптико-електронни възли и изделия с военно и 
гражданско предназначение. “Оптикс” АД извършва целия производствен процес, от проектиране и реализиране на 
прототипи, до серийно производство на елементи, възли и уреди. Към настоящия момент в “Оптикс” АД работят 
повече от 300 работници - специалисти с висше и със средно техническо образование. Настоящото производство 
на оптика отговаря на изискванията на европейските и световните стандарти- DIN, MIL, ISO, BS.

“Оптикс” АД е внедрила успешно петорно интегрирана система за управление, включваща следните международни 
стандарти: ISO 9001:2000- Управление на качеството, ISO 27001:2005- Информационна сигурност, ISO 14001:2004- 
Опазване на околната среда, AQAP 2110 – Военен стандарт на NATO, OHSAS 18001:1999-Здравословни и безопасни 
условия на труд. Компанията е със сертификация в съответствие с натовския стандарт AQAP 2110.

През 2006 година фирмата печели конкурса на “Агенцията по Инвестиции” за “Инвеститор на годината” в ка-
тегорията “Инвестиции във високите технологии”, също така за втора поредна година Оптикс печели Националния 
конкурс “Иновативно предприятие на годината”.

За повече информация: http://www.optixco.com 

наши фирми грабнаха
награда от представителството 
на Бавария

www.knauf.bg
http://www.optixco.com
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Осем идеи за развитие на 
бизнес по интернет

През последните месеци Интернет се очерта като една от малкото възможности за ръст на ико-
номиката и броят на компаниите, инвестиращи в този сегмент, се увеличава всеки месец, сочат данни 
на СуперХостинг.БГ. Нещо повече – според представители на хостинг компанията, глобалната мрежа 
е също и сред онези браншове, които предоставят най-лесна възможност за старт на собствен бизнес 
за начинаещи предприемачи, които не разполагат със сериозни финансови средства, но имат желание 
да започнат бизнес.

„Интернет е сфера, в която нов бизнес проект може да бъде стартиран с минимални средства и 
въпреки това той скоро да се превърне в глобална тенденция. Това е така, защото в сегашния преходен 
период от индустриално към информационно общество навиците се променят бързо и предприемачите, 
уловили посоката на тази промяна, често натрупват сериозно състояние. Дори и в малък пазар, като 
българския, през последните години видяхме не един и два примера за проекти, създадени с минимални 
средства и чист ентусиазъм, които след това бяха продадени за петцифрени и шестцифрени суми“ - 
посочва Любомир Русанов, управител на СуперХостинг.БГ.

Възможностите са много, а нови пазарни ниши в интернет се появяват всеки ден, което означава, 
че всеки от нас би могъл да се възползва и да промени живота си, залагайки на онлайн предприема-
чеството. Въпросът обаче е как да направим това и кои са онези пазарни ниши, които могат да ни 
гарантират успех. СуперХостинг.БГ предлага осем идеи за онлайн бизнес, които не изискват сериозни 
инвестиции, а същевременно могат да донесат висока възвръщаемост.

Електронен магазин

Този сегмент със сигурност е един от най-бързо развиващите се онлайн бран-
шове, а очакванията на различни аналитични агенции са той да е сред най-ус-
пешно преминалите през кризата технологични сектори. Предимствата на онлайн 
магазините са десетки, като започнем от лесния старт, ниските първоначални 
разходи, в сравнение със стартирането на трафиционен офлайн търговски обект, 
възможността да достигнете лесно до много по-голяма аудитория, липсата на 
географски ограничения, както и значителните удобства за потребителите. Раз-
бира се от особена важност е типът стоки, които ще продавате, както и добрата 
логистика. Със сигурност обаче залагайки на електронната търговия, вие вече 
имате на своя страна една възходяща пазарна тенденция.

Уеб базирана Flash – игра

Създаването на flash – игра и позиционирането й в уеб, където 
тя да е достъпна безплатно за всички желаещи, на пръв поглед не 
изглежда особено печелившо. Ако тази игра е интересна и успеете 
да я превърнете в навик за хиляди отегчени офисни служители 
или пък тийнейджъри, обаче вероятността да ви се изплати, нара-
ства значително. Просто защото навсякъде, където има голям брой 
потребители, се появяват и рекламодателите. На последните вие 
можете да предложите не само тривиални банери на сайта, но и да 
ги комбинирате с вътре – игрова реклама (in-game advertising) под 
формата на различни послания, бонуси или други опции, брандирани 

с името на рекламодателя.

Блог

Блогове в България има много, но до този момент примерите с печеливши 
такива проекти се броят на пръсти. Истината е, че повечето от техните автори 
всъщност не се интересуват от възможностите за печалба и често имат съвсем 
различни приходоизточници, а блогването им е по-скоро хоби или възможност 
да изразят своята обществена позиция по различни въпроси. Ако все пак сте 
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решили да превърнете своя блог в бизнес, бихме ви препоръчали да фокусирате проекта си в конкретна 
ниша и да забравите за постингите от типа „Тази сутрин закусих“ или „Тази сутрин не закусих“. Поста-
райте се да създавате добавена стойност с всеки свой материал, превръщайки блога си в мястото, където 
потребителите ще могат да получат една независима гледна точка. А когато решите да публикувате рекла-
ми, имайте предвид, че това трябва да бъде направено внимателно и без да дразни, защото читателите на 
блогове са сред най-критичните към реклама уеб потребители.

Видео блог

Какво ви е необходимо? Само една любителска камера, приятели, които 
имат свободно време, малко технически познания и добра идея. Измислете 
интересен сюжет, създайте на негова база любителски клипчета със своите 
приятели, направете си елементарен сайт (и wordpress – блог ще свърши работа) 
и публикувайте на него регулярно вашите видео – истории. Ако успеете да ги 
направите достатъчно популярни, отново следват разговори с рекламодатели, 
които да популяризират своите продукти или услуги на вашия сайт, а защо не 
и в самите сюжети на клипчетата. Там могат да се появят например бранди-

рани мобилни телефони, гейм конзоли, напитки, 
вафли и разнообразни други продукти.

Уеб комикс

Времето на традиционните хартиени комикси отмина! Ако измислите 
интересна история и можете да я нарисувате добре, вие бихте могли да 
публикувате вашия комикс на създаден за целта уебсайт, позволявайки на 
читателите да го разглеждат безплатно. След като проектът натрупа попу-
лярност и броят на потребителите, очакващи с нетърпение всеки нов епизод, 
нарастне достатъчно, отново можете да се възползвате от описания по-горе 
бизнес модел с привличане на рекламодатели. С течение на времето, ако 
образите, които сте създали, станат особено популярни, бихте могли да 
предлагате и различни брандирани продукти с тях.

Нишов медиен сайт

Новинарски сайтове днес има много, особено в сегмента на националните политически и икономически 
новини и ако стартирате поредният такъв проект, ще се окажете в конкуренция с десетки силни издания. 
Съществуват обаче редица ниши и ресори, в които няма нито един развит уеб проект. Липсват например 
новинарски сайт за пазара на аутсорсинг, уеб медия за бедствия, кризи и аварии, такава с локализирани 
новини от Студентски град в столицата или от Бизнес Парк София. Всичките тези сфери си имат своите 
аудитории, които лесно могат да се превърнат във ваши 
редовни читатели.

Сайт за споделяне

Напоследък този тип интернет проекти никнат като 
гъби. Въпреки това, на пазара винаги има място за хубав 
нов сайт, който има собствен стил и задоволява едно ос-
новно желание на потребителите – да изразяват себе си. 
Залагайки на концепцията User Generated Content (съдържа-
ние, генерирано от потребителя), не само давате свобода на 
посетителите да бъдат същевременно и автори във вашия 
сайт, но и спестявате ресурс, необходим за ежедневното 
публикуване на новини, видео, снимки и др.

Поддържащи дейности

Една от най-младите предприемачки в света – тийнейджърката Ашли Коулс от Детройт - прави цяло 
състояние, като предлага на други млади хора услуги по оформление на техните страници в социални 
мрежи. Това е само един пример как човек може да направи милиони, вършейки това, което другите около 
него нямат желание, време или познания да направят. Услуги по създаване на блогове в wordpress, групи 
в популярните социални мрежи, поддържане на микроблог канали, покупки на стоки през eBay – това са 
все лесни за усвояване дейности, които един млад човек може да научи за броени часове и които биха 
могли да се превърнат в хубав приходоизточник, ако ги прави за другите. /NB/
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Създаване на презентации за 
пет минути

Онлайн приложенията отново са в полза на бизнеса. Този път 
с тяхна помощ може набързо да създадете впечатляваща 
презентация, или просто да нахвърляте идеята си преди да сте я 
забравили.

Захари Димитров
zak@newbusiness.bg

Спомняте ли си кога за 
последен път ви се е налага-
ло да правите презентация? 
Въобще имате ли инстали-
ран Microsoft PowerPoint 
или OpenOffice.org Impress 
на вашия компютър? Ако 
сте от хората, на които не 
им се налага често да се 
сблъскват с подобни задачи, 
най вероятно е отговорите 
на горните два въпроса да 
са отдавна и едва ли :)

Изкуството за създаване 
на презентации, които да не 
са сложни и прекалено напудрени е изключително трудно за овладяване. И наистина твърде малко са хората 
професионалисти в него, макар мнозина да са правили и изнасяли презентации. По темата са написани без-
крайно количество книги и ръководства, но нима е необходимо да ги четем, ако не ни се налага да се зани-
маваме професионално с подобна дейност? В същото време всеки желае да сътвори качествена презентация. 
И докато за представянето и всеки отговаря индивидуално, то създаването и не е чак толкова сложно.

Ако не знаете за какво са всички бутони и инструменти включени в приложения от рода на PowerPoint, 
може би е добра идея да не се запознавате с тях. От полза могат да ви бъдат онлайн инструментите за съз-
даване на презентации.

С какво се различават те от традиционните програми и как могат да 
ви бъдат в услуга?

На първо време не е необходимо да инсталирате никакви приложения на вашия компютър. Това е добре 
защото ви предпазва от хващането на вируси ако теглите нелегален софтуер или ви спестява времето да тър-
сите и закупите подобен продукт. Допълнително при условие, че ще правите няколко презентации на новия ви 
бизнес проект и след това няма да ви се налага да ползвате програмата отново, наистина е безсмислено да я 
инсталирате. Второто удобство на онлайн инструментите е че повечето от тях са с по-малка функционалност. 
Тук предимството е че имате само тези функции, които са ви необходими за да достигнете до крайната цел - да 
създадете презентация. Това от своя страна води до намаляване времето за усвояване на приложението. Всеки 
средно напреднал компютърен потребител може да създаде по-бързо онлайн презентация, отколкото да губи 
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време из менютата и бутоните на PowerPoint и Impress. Доста важно преимущество на онлайн инструментите 
е че те разполагат с включено място, на което да съхраните вашата презентация. По този начин я правите 
достъпна отвсякъде където имате Интернет. Различните сайтове предлагат презентациите да се експортират 
към различни файлови формати, включително и PDF, да се изпращат на електронна поща, или да се споделят 
линкове към тях за да се разглеждат директно онлайн.

Съвместното разработване на онлайн презентация от няколко потребителя на дадена услуга, значително 
намалява времето за създаване на крайна презентация, вместо работата по нея и изпращането и чрез поща 
или Skype. Така че ако наистина времето не ви достига е хубаво да разгледате необятното уеб пространство 
за подобни приложения, които могат да ви помогнат, когато това се наложи.

За да не бъдем съвсем голословни, ще дадем и няколко конкретни примера за подобни сайтове. Тях може 
да ползвате и когато от съображения за сигурност ви е забранено да инсталирате Microsoft PowerPoint на 
служебния си компютър.

Google Presentations

Това приложение е достъпно като част от 
пакета Google Docs и за да го ползвате трябва 
да имате регистрация за услугите на корпо-
рацията. Онлайн апликацията ви позволява 
да редактирате създадени презентации или 
да сътворите нови. Съществуват множество 
готови шаблони от които да стартирате об-
лика на вашата презентация. Освен тях може 
да избирате между няколко базови теми с 
цветови настройки, които са достатъчно до-
бре дефинирани за бизнес презентации или 
да добавяте собствени снимки. Налице са 
няколко основни шрифта и различни размери 
за тях, като се поддържат различни опции за 
оцветяване и форматиране. При показване 
на данни може да интегрирате таблици във 
вашата презентация, за да я направите по-
ясна за аудиторията. Поддържа се добавяне 

на снимки, видео и произволни геометрични фигури, с чиято помощ да обясните идеята си. Функцията за 
бележки ви позволява да си напишете текста ако ви се налага да я представяте пред публика. Споделянето 
е достъпно чрез публикуване на линк към презентацията или електронна поща, като може да давате права 
на потребителите да гледат или да редактират презентацията ви. Поддържаните формати за експортиране са 
PDF и PowerPoint. Съвместната работа по дадена презентация е изключително удобна, както и при другите 
приложения от Google Docs пакета.

280 Slides

Уеб сайта 280 Slides предста-
влява интегрирана апликация за 
създаване на презентации. С негова 
помощ може както да създавате 
нови презентации, така и да качите 
ваши и да ги редактирате онлайн. 
Не се нуждаете от никаква инста-
лация за да ползвате безплатно 
услугите на сайта. При първоначал-
ното му зареждане може да стар-
тирате директно със създаването 
на презентация или да разгледате 
кратко описание на възможностите 
на сайта. Цялата функционалност 
е напълно безплатна за употреба. 
Регистрация не ви е необходима 
дори за да създадете и запазите 
вашата презентация на USB памет 
или твърдия диск. Поддържаните 
формати за сваляне са Microsoft 
Power Point 2003, Microsoft Power 
Point 2007, OpenOffice.org Impress и Adobe PDF.

С 280 Slides е истинско удоволствие да се създават презентации. Достъпни са различни шаблони, които 
може да ползвате, както и опция да качите ваши собствени изображения. Може да променяте големината на 
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шрифта, неговия вид и различни други аспекти на текста. Добавянето на снимки, аудио и видео става както 
от файлове на вашия компютъра, така и директно от сайтове. Опцията за бележки към слайдовете и менюто 
за предварителен изглед са достъпни ако представяте презентацията онлайн. Създадените презентации могат 
да се качват в услуги за споделяне като SlideShare, да се изпращат по електронна поща или да генерирате 
линк от който директно могат да се гледат. За тези функции трябва да се регистрирате на сайта.

Empressr

Според създателите си Empressr представлява онлайн инструмент за създаване на разкази в картинки. С 
негова помощ може да сътворите наистина впечатляващи презентации включващи видео, снимки, аудио в цели 
истории. С възможностите за използване на таблици, диаграми и чертежи Empressr е отличен инструмент и за 
бизнес цели. В интеграцията му с други сайтове се крие истинската мощ на тази програма. Може да добавяте 
снимки директно от Flickr, Google, Yahoo и Photobucket. Ако разполагате с видеокамера може директно да 
вмъкнете ваши снимки или видео послания в презентацията. Създадените документи могат да се публикуват 
в самия сайт, където хората да ги коментират, или да ги обменяте с електронна поща. Вграждането на презен-
тации и споделянето им в различни социални мрежи като Facebook, MySpace, Friendster и блог платформите 
WordPress и Blogger става от самия сайт.

Prezi

Prezi е нов и нетрадиционен онлайн инструмент за 
създаване на презентации базиран на Flash технология-
та на Adobe. Това обаче в никакъв случай не го прави 
тромав или бавен за употреба. Prezi предлага интересен 
начин за създаване на презентации, различен от позна-
тия метод на създаване слайд по слайд. Чрез него може 
да създавате изключително комплексни презентационни 
проекти, ограничени единствено от вашата визия за това 
как да изглеждат. Представете си само възможността да 
задържате вниманието на аудиторията върху определени 
думи, линкове, снимки, видео изображения и други. За 
да разберете в действителност за какво става дума ще се 
наложи да посетите сайта на приложението. Безплатната 
версия ви позволява да използвате 100 MB онлайн място 
за запазване на вашите файлове и офлайн плейър за съз-
дадените презентации. Тази версия обаче добавя логото 
на Prezi към всеки документ.

Zoho Show

Фамилията от сайтове Zoho представлява онлайн 
офис пакет, който до голяма степен прилича на 
Google Docs. Show е тяхното приложение за създа-
ване на презентации. Освен стандартните функции 
в него има вградени множество различни теми, 
изображения и геометрични фигури. Създадените 
документи могат да се споделят онлайн или да се 
вграждат в различни сайтове - от корпоративен до 
блог. Вградения чат клиент е много удобен ако 
искате да дефинирате конкретна идея докато ра-
ботите върху една презентация с различни колеги. 
Опцията за онлайн представяне ви дава възможност 
да отговаряте на въпросите на ваши клиенти и 
партньори, без да ставате от компютъра.

Други подобни сайтове, които си заслужават 
споменаването са Preezo – с възможностите на 
Google Presentations и Zoho Show и страниците 

Slide и SlideRocket, около които са се оформили цели общества за създаване, споделяне и оценяване на пре-
зентации.

Разбира се, ако там, където ще изнасяте презентацията, няма достъп до Интернет или се нуждаете 
от функционалността на PowerPoint, то тогава няма как да спестите време. За всички останали онлайн 
инструментите за създаване на презентации са чудесна алтернатива, която горещо препоръчваме. 

Ако сте ползвали подобни приложения, когато не ви е достигало времето или имате свои фаворити, 
не се притеснявайте да ги споделите с нас на info@newbusiness.bg

info@newbusiness.bg
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Внимание! Опасност! 
Социална мрежа!

Росен Цветков
rosen@newbusiness.bg

Повечето хора не го осъзнават или 
пък не искат да си признаят - по един 
или друг начин всеки съвременен 
човек ползва някакъв тип социална 
мрежа. Това важи както за нормал-
ният потребител цъкащ от компю-
търа си вкъщи, така и за наемните 
работници в офиса , бизнесмените и 
предпричемачите. Всеки един от тях 
обаче и за момент не се замисля за 
рисковете, които дебнат навсякъде 
по сайтовете за разпространяване 
на социални контакти.

Именно поради тази причина 
авторитеното издание CSOonline е 
направила една доста интересна ан-
кета сред IT експерти, с въпроса да 
изброят типичните грешки, които допускат потребителите, доката “сърфират” из социалните мрежи. Те 
дават и няколко съвета как бихме могли да ги избегнем. Без съмнение подобна информация ще е доста 
полезна на всеки без значение с какво се занимава. 

Безапелационно на първо място в своеобразната класация е прекомерното

споделяне на фирмена информация

Обикновено всичко започва доста невинно - даден  служител, развълнуван от проекта, върху който, 
той, екипът или  неговата компания  като цяло работи, започва да публикува информацията за него в 
социалните мрежи. Може да става въпрос както за лекарство против рак, така и за автомобил, задвиж-
ван от отпадъчни материали. Казано друго яче нещо, което всеки един човек на планетата би желал да 
притежава.

Чрез споделянето на важна информация за интелектуалната собственост на компанията, за която работят, 
хората улесняват конкурентите. Те лесно могат да наемат хакер, който да проникне в мрежата на фирмата. 
А след това да дублират идеята, да я откраднат или патентоват преди действителните й автори.

Споделянето на подобен вид информация, може да доведе до атаки най-вече на специфични компании, 
занимаващи се с високоинтелектуални разработки, смятат експерти. 

Смесването на личния с професионалния живот

Това най-често се случва, когато някой използва социалните мрежи едновременно за поддържане на 
бизнес контакти и за развлечение. Нерядко списъка с контакти включва не само колеги, но и приятели 
и членове на семейството.

Много често комуникацията с приятелите и семейството може да бъде доста неприемлива в очите на 
бизнес съдружниците и колегите. Потенциалният работодател може да прескочи набързо дадена канди-
датура за работа, след като види снимки на кандидата от партито за неговия рожден ден.

Типичен пример за това колко опасно е смесването на личния и професионалния живот дойде само 
преди няколко дни.

Натали Бланчард, служител на IBM в Квебек, била в болнични от една година. Диагнозата й - тежка де-
пресия, заради което канадката трябва да получава  месечни компенсации от застрахователния гигант.

Тази есен обаче парите изведнъж спират. Когато Бланчард се обажда на Manulife, от там й казват, че 
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тя е напълно работоспособна заради снимките от рождения й ден, който е празнувала в бар Chippendales, 
както и тези, на които си почива на морето. По думите на Бланчард застрахователите директно й заявили, 
че тя вече не е депресирана, а истински се забавлявала.

Наистина понякога е трудно работата да се раздели от личния живот при използването на социалните 
мрежи. Служителите на медийни компании например често използват всички свои познати, за да увеличат 
посещаемостта на сайтовете си и да привличат рекламодателите.

В крайна сметка е важно да си давате сметка каква е точно вашата причина да присъствате в дадена 
социална мрежа.

Използването на социалните мрежи за отмъщение

Доста често срещана практика е някой служител, който е бил внезапно съкратен, да излее недовол-
ството си от това чрез социалните мрежи. Публикуването на съдържание в разгневено състояние може да 
доведе до много неприятни последици, защото може да бъде цитирано в цялата мрежа и да злепостави 
работодателя му -  независимо дали в Tweetеr, Facebook, LinkedIn, Myspace и т.н.

“Никой не иска да влиза в огнена война. Трябва да се внимава, кой какво казва или как представя не-
щата намясто, където всеки може да вижда и чува - включително, шеф, съпруга или бъдещ работодател”, 

казва Джон Брюгеман - ИТ директор 
на компания в Синсинати.

Безразборното 
натрупване на контакти

За голяма част от потребителите на 
социални мрежи всичко опира до нат-
рупването на колкото се може повече 
контакти. Това може да изглежда без-
обидно или в най-лошия случай леко 
досадно. Но когато количеството стане 
по-важно от качеството, не е изклю-
чено да се добави като приятел някой 
“скамър” (SCAM - идващо от първите 
букви на съкращението Source Code 
Analysis and Manipulation), терорист 
или крадец на самоличности.

Използване на едни и 
същи пароли

Много често хората използват една 
и съща парола за достъп до всички социални мрежи, която нерядко съвпада с паролата за тяхната он-
лайн банкова сметка или персонален компютър. Ако някой злонамерен се добере до вашата парола за 
социалната мрежа, това означава, че той получава достъп до всичко останало.

Приемането на всякакви покани

Най-голямата социална мрежа Facebook е известна с това, че можете да “цъкате” по всичко - от покани 
за виртуален коктейл до участие в най-различни каузи. За някои потребители приемането на тези покани 
е толкова естествено, колкото и дишането. За съжаление, доста често се среща някой да изпрати покана, 
която изглежда, че е от някой блиъзк приятел. Чак след нейното приемане се разбира че всъщност това 
е вирус, който ще зарази целия компютър на наивния потребител.

Пазете себе си и останалите

Всичко казано дотук води до опасността да изложите себе си или някой друг човек на опасност. 
Затова трябва да се внимава много, когато се публикува лична или фирмена информация, рождени дни 
на децата или снимки на приятели. Тези данни могат да станат обект на кражба на идентичността или 
понякога дори да привлекат интереса на злонамерени хора.

Какъв е изводът от всичко това - внимавайте когато работите със социалните мрежи! /NB/ 



  /  24

Росен Цветков
rosen@newbusiness.bg
 
Как да спечелим пари като 

си направим собствена соци-
ална мрежа - примери в това 
отношение не липсват и в САЩ и в Европа, а макар и в по-малки мащаби, вече и у нас. Затова сега ще 
обърнем внимание на  една нова и оригинална идея, която обаче се отличава от всички останали - става 
дума за Виртландия - Виртуална държава със собствена форма на управление и политически партии, 
флаг, герб, документи за самоличност, парична единица и дори със свой собствен конкурс за красота. 
Виртландия има претенциите да е 

първата в света ИНТЕРНЕТ суверенна държава 

и e експеримент за легитимността и устойчивостта на дадена страна без своя земя. “Макар че границите 
на суверенните държави стават символични в Европа, в други региони на света все повече се оспорва 
суверенитетът, което води до сепаратизъм, кръвопролития и тероризъм. Тези тенденции водят до сери-
озно преосмисляне на понятието за самоопределяне в един променящ се свят. За физическо лице, което 
не е активно в политическия живот, има твърде малко възможности за самоопределяне. Вярваме, че на 
хората трябва да се предложи по-широк избор. Много хора се чувстват безсилни, когато са несъгласни 
с действията на правителствата в родните им държави, така че създаването на една страна, където те 

могат да определят промените и да допринасят 
за развитието на държавата по смислен начин, 
ги кара да се чувстват по-добре. Тази идея може 
да се превърне в движение и в даден момент 
да въздейства на истинския свят. Виртландия е 
новият начин за самоопределяне на хората. Тя е 
демократична и мирна алтернатива”, е разписано 
в устава на ИНТЕРНЕТ страната.

Всъщност, въпреки всички тези фрази, създа-
телите й са доста добре икономически ориенти-
рани.  Виртландия си е поставила амбициозната 
цел да започне да се издържа самостоятелно. 
ИНТЕРНЕТ-държавата е разработила

своя икономическа политика, 

която цели да защити гражданите й от световната 
икономическа криза. В нея влиза създаването на 

Виртландия

КАК СЕ ПРАВЯТ 
ПАРИ ВЪВ 
ВИРТУАЛНА 
ДЪРЖАВА

“Виртландски жерав” - първата златна монета в света, пусната от 
виртуална страна

Страната е основана на 14-ти август 2008 г. 
като обществена инициатива, по време на въо-
ръжения конфликт между Грузия и Русия. Нейни 
създатели са професор по политически науки, 
дизайнер и журналист. Професорът - Александър - 
днес е канцлер на ИНТЕРНЕТ - държавата. Целта 
обаче е съвсем скоро формата на управление да 
се промени на парламентарна демокрация.

Виртландия си има говорител - Кристофър 
Луенго и е представена чрез своя официален сайт 
www.Wirtland.com  

На български може да се използва и най-новият 
проект на Виртландия WitiFriends, глобално мяс-
то за срещи на гражданите на уеб-страната и 
техните приятели. Това е сайт, регистриран във 
Виртландия, който помага на хората да намерят 
приятели или специален за тях човек, както и да 
популяризират Виртландия.

www.Wirtland.com
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нови работни места, осигуряване на консултации и обучения, издаването на специални “виртланд карти”, 
които ще позволяват на виртландците да пазаруват с отстъпки в ИНТЕРНЕТ пространството. Виртландия 
предлага също възможност на IT компании да се регистрират в нея. По този начин се формира мрежа 
от фирми, регистрирани в държавата, които ще помогнат за разширяване на професионалните контакти 
на членовете. Виртландия ще тества услугите на партньори и ще издава сертификат за качество. Идеята 
е с течение на времето етикетът “произведено във Виртландия” за он-лайн услугите да се наложи като 
запазена марка за нещо с изключително високо качество. Държавата вече си има и  собствена парична 
единица.

В края на юли 2009 г. на бял свят се появи “Виртландския жерав” - първата златна монета в света, 
пусната от виртуална страна. На лицевата част е изобразен мигриращ жерав, който символизира широ-
ките земи и граници на държавата. Същата птица е използвана за да се илюстрира първата пощенска 

марка на Виртландия. На гърба на монетата 
е изобразен герба на страната, както и е от-
белязано “Злато 999.9”.

Диаметърът на монетата пък е 16.5 мили-
метра, тя е от 24 карата чисто злато и тежи 
3.2 грама. Цената й е 135 щатски долара и 
отразява текущата цена на златото. Разбира 
се това не е парична единица, която може 
да се пусне в обръщение, а има по-скоро 
колекционерска стойност. Успехът и обаче 
е безспорен, защото само два месеца след 
златната, държавата пусна и своята първа 
сребърна монета.

“Сребърният жерав” 

е от най-чиста проба от благородния метал, 
тежи над 31 грама и е с диаметър 39 мили-
метра. Може да се поръча он-лайн само за 38 
щатски долара от Виртландския официален 
монетен двор.  

Всеки сам може да се досети, че от всички 
тези дейности се печелят пари и то съвсем не 
лоши. Стига да имаш добра идея няма нищо 
по-лесно от това да я реализираш. А, че идеята 
е добра доказва интересът към Виртландия.

Към 1 ноември жителите на държавата 
са 850, като голяма част от тях са българи. 
Населението всъщност се състои от гражда-

ните на Виртландия (т.е регистрираните посетители) и туристите (гостите, които отварят сайта просто 
от любопитство). Но пък всеки може да кандидатства за придобиване на статут на гражданин. За да се 
вземе паспорт, е необходимо само да се попълни молба-образец на Wirtland.com.

Документът, който се получава си е съвсем истински  при това доста добре защитен. На лицевата 
страна на пластмасовите карти има сериен номер, лични данни, снимка, подпис на собственика. 

Паспортът няма срок на годност 

- а е неограничен. Фотографията и подписът са защитени от няколко нива микротекст и други характе-
ристики за сигурност. На обратната страна е посочен статутът на държавата, както и двата официални 
ИНТЕРНЕТ адреса - www.Wirtland.com и www.Wirtland.net.

И той обаче си има цена. Тя е 12 евро, включително доставка в рамките на ЕС, или 14 евро (или 20 
долара) за страни извън общността, които могат да се платят чрез кредитна карта или през PayPal. Наред 
с това през сайта на компанията могат да се купят най-различни артикули (тениски, шапки, ключодър-
жатели и т.н.), на които са изобразени символите на Виртландия.

Както става ясно, икономическата насоченост е преди всичко. Идеята за подобен тип социална мрежа 
без съмнение е уникален и времето ще покаже дали тя може да се окаже толкова печеливша, колкото 
прочутия Facebook или някой друг от немалкото му конкуренти. Но поне засега Виртландия се развива 
добре. Доказва го непрекъснато растящия брой на жителите й, както и най-различни обяви предлагащи 
отстъпки за покупка на един или друг вид стока. /NB/

И подобна оригинална рокля може да се купи от сайта на 
Виртландия.

http://www.Wirtland.com
www.Wirtland.com
www.Wirtland.net
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правилната оценка на риска 
е ключов фактор за печалба, 
когато банковият сектор в 
региона тръгне отново нагоре

Анализ на УниКредит Груп за банковия сектор на Централна и 
Иисточна Европа с фокус върху България

Намаление на лихвите, както по кредитите, така и по депози-
тите, прогнозират икономистите на УниКредит Груп в последното 
си проучване за развитието на банковия сектор на Централна и 
Източна Европа (ЦИЕ). Според главния икономист на УниКредит 
Булбанк Кристофор Павлов, който представи частта от анализа, 
посветена на българския банков сектор, лихвените нива по депо-
зитите през 2012 г. ще се доближат до стойностите, наблюдавани 
през 2008 г. “Като цяло в периода след кризата (2012 – 2015) 
очакваме лихвите по депозитите да останат по-високи от тези, 
наблюдавани в периода 2003 – 2007, особенно що се отнася до 
лихвите по депозитите за домакинствата”, обясни Павлов. До-
брата новина за домакинствата е, че лихвите по кредитите също ще намаляват, при това с темпове, леко 
изпреварващи тези по депозитите. Тенденцията на намаляване на спреда между лихвите по кредитите и 
депозитите, което на практика означава, че банките поемат част от тежестта на повишената цена на финан-
сирането, ще продължи и през 2010 г., въпреки че тъкмо през следващата година банките ще абсорбират 
най-голямата част от загубите в кредитните си портфейли в резултат от рецесията в реалния сектор.

Прогнозите на експертите на УниКредит Груп са необслужваните кредити (по дефиниция, тези с просрочие 
повече от 90 дни) да достигнат своя пик през втората половина на следващата година, като дори тогава у 

нас ще бъдат на безопасните нива от 10% от общия кредитен 
портфейл. Според изчисленията, това означава, че загубите за 
банковия сектор на страната, в резултат от отписване на акти-
ви поради рецесията, ще достигнат около 3.7 млрд. лева, или 
приблизително 6% от БВП през 2008 г. Тези загуби ще бъдат 
абсорбирани в период от три години, започвайки от 2009 г., 
като тежестта на отписаните вземания ще е най-висока през 

Настроенията 
са положителни, 

въпреки че пълното 
възстановяване от 
кризата ще отнеме 

време.

УниКредит Груп печели 
от диверсификацията на 
бизнеса си.
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2010 г. „При тези нива на загубите в кредитните 
портфейли на банките смятаме, че няма да има 
необходимост от рекапитализиране на банки на 
консолидирано ниво”, обясни Павлов.

В отговор на натиска върху профитабилността, 
резултат от влошаването на качеството на креди-
тите, спад в спреда между лихвите по кредитите 
и депозитите и спад в темповете на нарастване 
на бизнеса, банките ще предприемат усилия за 
оптимизиране на административните разходи и 
на мрежите си за дистрибуция на продукти и 
услуги, се посоча в анализа на УниКредит Груп.

„Въпреки кризата дългосрочният потенциал на банковия сектор в България остава незасегнат. Това оз-
начава, че секторът ще остане привлекателен, както за съществуващите, така и за нови играчи. Играчите, 
които имат най-добра оценка на риска и са ангажирани да продължат да насочват капитал към региона, 
най-вероятно ще бъдат онези, които най-добре ще се възползват от значителният дългосрочен потенциал 
на българския пазар на финансови услуги”, смята Павлов.  

„Пълното възстановяване от кризата изисква време, но обвързаността ни към региона се оказа определено 
правилната стратегия”, смята Федерико Гицони, който отговаря за бизнеса на УниКредит Груп в ЦИЕ.

По думите му банковият бизнес ще започне пълното си възстановяване през 2011 и “УниКредит Груп 
е напълно подготвена да се възползва от него”. „Групата определено печели от диверсификацията на биз-
неса си. Наскоро обявеното увеличение на капитала още повече ще засили позициите и готовността ни да 
подкрепяме развитието на региона”, каза Гицони.

Цялостното възстановяване на банковия сектор в България ще изисква време, като процесът най-
вероятно ще започне през 2011 г., когато 
икономиката ще се върне на траекторията 
на положителния икономически растеж, 
смятат икономистите на УниКредит Бул-
банк. Според тях банковото проникване 
ще продължи, но ще се извършва с по-ба-
лансирани темпове. Предлагането на нови 
продукти ще трябва да се нагоди към спада 
в инвестиционната активност и потреби-
телските разходи на домакинствата.

Слабият ръст на кредита в момента 
следва да бъде обяснен най-вече с ниското 
търсена на кредит в икономиката. При от-
читане на промените във валутните курсове 
общо кредите в региона на ЦИЕ се заба-

вят до 4% на годишна база през първото полугодие на 2009 г. Ние не очакваме незабавно възстановяване 
на кредитния цикъл, особено на фона на прогнозите за по-бавно връщане на българската икономика към 
темпове на растеж, близки до потенциалния. Още повече, опита на други страни преминали през рецесия, 
сочи, че ръстът на кредита започва да се ускорява 9 до 12 месеца след като икономиката достигне най-
ниската си точка.

Банките ще трябва да обвържат понататъшния си ръст на кредита в по-голяма степен с ръста на депо-
зитите на резиденти, смятат икономистите на УниКредит. В същото време банките, част от международни 
финансови групи, които са готови да продължат да насочват капитал към региона и в частност към България, 
ще разполагат с ключово конкурентно предимство спрямо онези играчи, които не са част от международни 
финансови групи или пък такива, които не могат да разчитат в достатъчна степен на подкрепа от техните 
компании-майки в чужбина.

Чуждестранните пасиви на банките в ЦИЕ в момента се оценяват на 450 млрд. евро, или 21% от общо 
пасивите на консолидирано ниво. Стойността на този показател за България е близка до средната стойност 
- 16.6 млрд. лева към септември или 22.7% от балансовото число. Така, въпреки че глобалната ликвидна 
криза намери отражение в много по-високата цена на външното финансиране, глобален шок върху региона 
беше избегнат. По-голямата част от банките, опериращи в ЦИЕ, принадлежат към международни банкови 
групи, които в най-трудните моменти дейст-
ваха като кредитор от последна инстанция 
спрямо поделенията си. Мащабите и твър-
достта на ангажимента на международните 
финансови групи опериращи в ЦИЕ спомог-
на да се преобърнат негативните настроения 
към региона и по този начин да се избегне 
най-лошия сценарии, се посочва в доклада 
на УниКредит.

„Очакванията за катастрофално 
развитие на ЦИЕ се оказаха 
преувеличени. Независимо, че 
преминаваме през труден период, 
имаме отлични предпоставки за 
реализиране на дълго отлагано 
реструктуриране в икономиката”, 
смята Левон Хампарцумян

Мащабите и твърдостта на 
ангажимента на международните 

финансови групи, опериращи в 
ЦИЕ, спомогна да се преобърнат 

негативните настроения към 
региона

Банковият бизнес в региона ще 
започне пълното си възстановяване 

през 2011, като дългосрочните 
перспективи остават непроменени.
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Обявяване на годишния 
счетоводен отчет в 
Търговския регистър 

Консулт 

Теодора Харбалиевa, адвокат   

С влизането в сила на Закона за търговския регистър, се 
въведе нова система, както за пререгистрация и регистра-
цията на търговци, така и при публикуването на Годишни 
финансови отчети (ГФО).

С изменението на Закона за търговския регистър (ЗТР) 
в бр.50/ 30.05.2008г.  на Държавен вестник, се въведе  про-
мяна  в кръга на лицата, които могат да подават документи 
в качеството си на заявители. В този смисъл, значително 
по-улеснено се оказат професионалистите от адвокатското 
съсловие, които на основание  чл.15, ал.1,т.3,  могат да 
заявяват за вписване обстоятелства по  силата на изрично 
адвокатско пълномощно. Съгласно изискванията на Закона 
за адвокатурата, това пълномощно е писмено и за него не 
се изисква нотариална заверка. Всички откази, основани на 
факта, че пълномощното не е издадено от кочана на адвоката 
са неоснователни и по мое мнение подлежат на обжалване 
без никакво съмнение. Коментирам последното във връзка с 
оплаквания на колеги адвокати относно постановени откази, 
касаещи адвокатските пълномощни.  В крайна сметка, нито 
в Закона за адвокатурата, нито в друг акт има изискване за 
по-специфична форма или мястото, от което пълномощното 
трябва да е издадено. В този смисъл чл.25, ал.1 Закона за 
адвокатурата е категоричен: „Адвокатът представлява своя 
клиент въз основа на писмено пълномощно.”

Чл.15, ал.3 от Закона за търговския регистър: „ Обявяване 
в търговския регистър на актовете по чл.6, ал.3 (а именно 
ГФО) може да се заяви и от съставителя на финансовите 
отчети по смисъла на Закона за счетоводството  с нота-
риално заверено пълномощно. Излишно е да коментираме 
формата  на това пълномощно.  Последното се съставя  и заверява в нотариалните кантори, които едва ли ще 
срещнат трудности в това отношение. Във всички останали случаи, когото се заявяват за вписване обстоятелства 
извън кръга на посочените в чл.15, ал.1 и 3 ЗТР, подписът на заявителя трябва да бъде нотариална заверен, а към 
документите да бъде приложено и нот.заверено пълномощно.

Относно регистрацията на фирми, страницата на агенцията предоставя информация на гражданите за необхо-
димите документи. По-големи затруднения се срещат именно, когато дойде време за попълване на  документите за 
ГФО. Всички фирми, които са се пререгистрирали до м.май на текущата година, подават заявления за публикуване 
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на ГФО не по-късно от 30.06.2009г. Тези, които са се пререгистрирали след м.май на съответната година има 3 
месечен срок, считано от датата  на пререгистрация за подаване на своя ГФО за годината предхождаща годината 
на пререгистрация.

В този смисъл §9а от преходните и заключителни разпоредби на Закона за счетоводството пояснява, че :1. при 
прегестрация през 2008г. – се обявяват актовете за 2007г.; 1. при прерагистрация през 2009 – актовете за 2007 и 
2008г.; 3. при пререгистрация през 2010г. – актовете за 2007, 2008 и 2009г. При неспазване на сроковете търго-
вците за публикуване на отчетите глобите започват от 1500 лв. Така, че не чакайте последният момент и следет 
внимателно клиентите си.

Най-неприятната част при обявяването на отчетите си остава чакането на дългите опашки. По прагматичните 
търговци, счетоводители и адвокати, използват електронен подпис  и си служат с интернет банкиране. По този 
начин се намаляват разходите по заплащането на задължителните такси с около 30%.

В по-голямата си част отказите на длъжностните лиза по регистрация касаят броят и вида на документите, които 
се представят  заедно с годишните финансови отчети. Те са следните:

І. заявление образец г1 – няма как да бъде вписано определено обстоятелство или да се обяви акт, ако Аген-
цията и Търговския регистър не са сезирани с искане за това. Исканията са под формата на заявления, които се 
издават по образец. Последните могат да се намерят и разпечатат директно от страницата на агенцията – www.
brra.bg Попълването на това заявление не изисква по-особени познания.  Единствено трябва да се има предвид 
изискването за нотариална. Заверка в случаите, посочено по-горе.

ІІ. годишен финансов отчет – подлежащия на обявяване акт се съставя от компетентните за това лица – сче-
товодители, одитори и т.н. В случай, че се представя копие от ГФО и неговите приложения, управителят трябва 
да завери за вярност, подпише и подпечата всяка една страница от отчета.

ІІІ.  протокол – решение за приемане на ГФО – Повечето от отказите се основават именно на липсата на този 
документ. При дружествата с ограничена отговорност, решението се приема от Общото събрание на съдружниците, 
при спазване изискванията на Търговския закон. Препоръчвам винаги в решението да присъства думата „приемат 
ГФО за .....г.”  В случай, че се касае за ЕООД -  едноличният собственик на капитала взема решението еднолично 
и приема отчета.

ІV. пълномощно - в случай, че заявление не се подава от управителя на дружеството; ако се подава от адвокат 
– изрично адвокатско пълномощно; във всички останали случаи  - нотариално заверено.

V. Декларация - Декларациите са два вида - по чл.13, ал.4 и по чл.13,ал.5. Като бланки последните също могат 
да бъдат разпечатани от страницата на агенцията . Липсата на декларация  е основание да ви се откаже вписване, 
при което изгаря и внесената такса. При отказ и последващо подаване на документите таксата се внася отново. 
Все пак да не забравяме, че Агенцията се издържа от собствен бюджет – въз основа на таксите, които събира. 
На интернет страницата, в раздел „Новини” е обърнато внимание на декларациите за истинност. „Съгласно разпо-
редбите на чл. 13, ал. 4 от ЗТР към подаваното заявление сe прилага и декларация за истинността на заявените 
обстоятелства или за приемането на представените за обявяване актове, подписана от заявителя по чл. 15, ал. 1, 
т. 1 и 2 или ал. 3.

Съгласно разпоредбата на чл. 21 от ЗТР, в кръга на извършваната проверка задължително попада и проверката 
на обстоятелството, дали е подадена горепосочената декларация, представляващо необходимо условие за допускане 
на исканото вписване, заличаване или обявяване.

Адвокатите, като заявители съгласно разпоредбата на чл. 15, ал. 1 т. 3 от ЗТР не са оправомощени лица, които 
биха могли да подписват декларация по чл. 13, ал. 4 от ЗТР. Когато обаче заявителят е адвокат, към заявлението 
задължително се прилага декларация подписана от законния представител на търговеца, с оглед спазване изисква-
нията на чл. 21 от ЗТР.

Когато заявлението се подава от лице с изрично писмено пълномощно, то представя декларация  по чл.13, ал.5 
от ЗТР – че заявлението и предоставените от него документи са предоставени от заявителя. В този случай  е не-
обходимо да се подадат и двете декларации – по чл.13,ал.4, подписана от управителя и по чл.13, ал.5 от лицето, 
подаващо документите с нот.заверено пълномощно.

VІ. Документ за платена държавна такса – това също е един от най-важните документи. Няма как да ви се 
извърши услугата „публикуване на ГФО”, ако не си платите за съответната услуга. Ако подавате лично докумен-
тите – таксата е 50 лв., ако правите това по ел. път – 35лв.

Не забравяйте  - сроковете са важни,  а тяхното пропускане води до санкции! Когато и да решите да публикувате 
Вашия отчет – обърнете внимание да задължителните документи по-горе. 

Успех!
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как РЕшИХ Да СЕ занИмаВам С БИзнЕС?
След като се дипломирах (1982 г.) започнах да търся начин за съвместяване на семейния и професионалния си 

живот. Отказах се от защита на докторат, защото след връщането си от майчинство на практика нямаше да мога 
да бъда наета на подходяща длъжност. Поемането на семейния бизнес бе, и все още е, идейлният избор.

мОяТ мОДЕл на пОДРажанИЕ за запОчВанЕ на БИзнЕС
Това са моите дядо и баща, които винаги са следвали примера на “уважавания бизнесмен” в своя живот и в 

работата си. 

какВО мИ пОмОгна наЙ-мнОгО?
Моите последователност, силна воля и постоянство. Същевременно, женските качества, като съчувствие и кому-

никативни умения ми помогнаха да успея в професионален сектор с преобладаващо мъжко присъствие. 

наЙ-гОлямОТО мИ пРЕДИзВИкаТЕлСТВО ДОСЕга.
Да прилагам философията на моята компания: нито един клиент не трябва да съставлява повече от 10% от нашия 

годишен оборот. Обсъждаме с клиента как да постигнем това. Със съгласието на клиента отказваме и сключването 
на договори. 

наЙ-ХуБаВОТО В ТОВа Да СИ пРЕДпРИЕмач Е...
... реализирането на собствените идеи и получаването на обратна връзка. 

мОяТ СъВЕТ към ТЕзИ, кОИТО планИРаТ Да запОчнаТ БИзнЕС
Превърнете работата си в хоби и призвание: тогава ще се справяте добре 

Източник: 
Европейска комисия, “Тайната на успеха. Съвети от европейски предприемачи”, Люксембург: 
Служба за официални публикации на Европейските общности, 2009

egidijus.biknevicius@etalink.lt
http://www.etalink.lt

